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Redactioneel

Tekst: Arie van Tol

Sinds 22 november besef ik 
meer dan ooit dat ook in veel 
huiskamers in Amsterdam Oost 
de oorlogen in Oekraïne en de 
Gazastrook, de bestaanszeker-
heid en Wilders regelmatig 
onderwerp van gesprek zijn. In 
die huiskamers – en daarbui-
ten – heerst na de verkiezingen 
een juichstemming, een gelaten 
sfeer, ongeloof en ongemak, 
of een gevoel van bedreiging 
en angst.
Meer dan ooit zie ik in dat het 
bestaan van organisaties als 
Boost, SamenSpraak, Meer-
Energie en Rode Loper op 
school niet vanzelfsprekend is. 
Deze voorbeelden komen aan 
bod in Dwars, maar het geldt 
voor veel meer sociale en cul-
turele instituten. Het bestaan 
van een multiculturele stad is 
niet simpelweg een gegeven.
Ook sta ik er steeds vaker bij stil 
dat het schrijven over genoem-
de onderwerpen, over items die 
vragen kunnen oproepen en 
over kritiek op gemeentelijk be-
leid een verworvenheid is. Dat 
het kunnen maken van Dwars 
misschien wel een voorrecht is. 
Net als het lezen ervan.… 
Een mooie kerst en oud en 
nieuw gewenst... #

Column Door: Justus van Oel

Voetbal was een volkssport. Ooit. Heel Oost stond op zijn achter-

ste benen als Ajax thuis speelde. Thuis spelen was toen ook echt 

‘thuis’ spelen, in Oost. Als kind stond ik vaak te luisteren, op de 

parkbrug in de knik van de Insulindeweg. Over de sporen hoorde 

je het geluid van scoren. Sjaak Swart, de latere mister Ajax, had 

een sigarenwinkel in de Pontanusstraat. Onlangs speelde Ajax 

tegen Almere City. Voor de liefhebbers, en vooral die in Almere: 

de eindstand was 2-2. Hoe kan zoiets nou? Ik heb allerlei verkla-

ringen gehoord, maar niet die ene: dat Ajax zo aanmoddert komt 

door een schrijnend gebrek aan echte Amsterdammers. Waar de 

tegenstander juist géén last van had. Het is écht waar: in Almere 

wonen inmiddels meer mensen die geboren zijn in Amsterdam, 

dan in Amsterdam zelf. 

Van het voetbal naar Het Parool, Amsterdams stadsblad. Daarin 

schreef een columnist ooit: ‘Je hebt buurtbewoners, en je hebt 
buurtgebruikers.’ Het kan zijn dat u het verschil niet direct snapt. 

Bent u nu buurtgebruiker of buurtbewoner? Nou, daar is een 

test voor. Op onze eigen Mauritskade vestigde zich een paar jaar 

geleden een wereldspeler op het gebied van elektrisch fietsen. De 

firma Van Moof. Die is inmiddels failliet. Als u vroeger een soort 

trots voelde als u daar langsreed, maar tegenwoordig juist een 

spoortje verdriet, bent u alvast geen geboren Amsterdammer. 

Buurtbewoner of buurtgebruiker
Die kiest genadeloos voor het leedvermaak. Maar nu: wie hébben 

er ook een Van Moof, de buurtgebruikers of de buurtbewoners? 

Kijk, u vult het bijna automatisch al goed in. Inderdaad, het aloude 

‘wij’ tegen ‘zij’, in een nieuw jasje. 

Alles wordt anders, maar eigenlijk ook niet. Vroeger ging het 

bij ‘multicultureel’ over kleur, godsdienst, geboorteland, en - jawel! 

- spelfouten en inkomen. Tegenwoordig gaat multicultureel óók 

over vegan tegen varkenshaasje, Hazes tegen mediteermuziek, 

bakfiets tegen asobak, en of de VVE het stoepje veegt, of jijzelf. Het 

nieuwe multicultureel. Laten we er maar aan wennen. Zelf behoor 

ik tot de echte Amsterdammers, geboren en getogen in Oost, en 

ik geef toe: toen ik vernam dat er in Oost tegenwoordig zelfs een 

hockeyclub is, moest ik even bijkomen. Huh? Maar wie weet her-

haalt zich over tien jaar het grote wonder en wordt de Wereldcup 

opnieuw gewonnen door echte Amsterdammers, door jongens en 

meisjes geboren in Oost. Maar dit keer met een veel kleiner bal-

letje en hockeysticks. Dan zullen zelfs die laatste rancuneuze ouwe 

Amsterdammers uit volle borst meezingen. Wel met een afzeiker-

tje in de tekst natuurlijk: ‘A-THEEE-NA WINT DE WERELDYUP!’  # 

Reageren? Graag. Naar: justusvanoel@gmail.com. 

Meer: www.justusvanoel.nl

Oost

Column
De column van een stadsdeelbestuurder 
komt dit keer van Carolien de Heer

De verbindende kracht van sport en spel 
Ik sport al jaren met andere 
vrouwen op een strandje op 
IJburg. Zelfs als het regent 
staan we er, want samen met 
anderen sporten werkt heel 
motiverend! Met mijn drukke 
baan en gezin heb ik het echt 
nodig om fysiek bezig te zijn 
om mijn hoofd leeg te maken 
en het is ook gewoon gezellig. 
In stadsdeel Oost zien we de 
kracht van sport en bewegen. 
Het is goed voor je fysieke 
gezondheid, maar zeker ook 
voor je mentale gezondheid. 
En sport verbindt! Daarom 
bieden het stadsdeel en onze 
partners het hele jaar door 
sport- en beweegactiviteiten 
aan voor zowel jong als oud. 
Ik ben bijvoorbeeld heel trots 
op ons programma Fit in Oost 
waarbij er veel verschillende 
beweegactiviteiten worden 
aangeboden voor wie de weg 
naar een sportschool of -les 
niet vanzelfsprekend is. We 
werken daarbij nauw samen 
met bijvoorbeeld huisartsen 
en fysiotherapeuten. 
 
Maar zoals vaak geldt en 
ook hier: jong geleerd is oud 
gedaan. Dus we proberen kin-
deren en jongeren al zo jong 
mogelijk te stimuleren om te 
sporten en bewegen. We voe-
ren bijvoorbeeld spreekuren 

op scholen waarvan we weten 
dat de kinderen daar weinig 
aan sport doen en helpen hen 
en hun ouders de weg naar 
sportverenigingen te vinden. 
 
In de Kerstvakantie voeren 
we het aantal activiteiten 
op in sportzalen en op de 
pleinen. Dit doen we zowel 
voor kinderen als jongeren 
in alle leeftijdsgroepen. We 
hebben hierbij verschillende 
doelen. Jongeren in beweging 
houden, verveling tegengaan, 
maar ook om overlast tegen 
te gaan. Onze partners weten 
heel goed hoe ze de jongeren 
op een goede en leuke manier 
bezig kunnen houden en 
maken gelijk contact met ze 
om te zien hoe het met ze 
gaat. Want in deze tijden van 
spanningen in de wereld en 
in Nederland is het belang-
rijk dat we juist met jongeren 
in gesprek blijven. 
Het praat toch makkelijker als 
je met elkaar iets leuks doet. 

Rond oud en nieuw informe-
ren de jongerenwerkers de 
jongeren over het vuurwerk 
afsteekverbod en het gevaar 
van (illegaal) vuurwerk. Ook 
op oudejaarsavond zijn er 
sport- en spelactiviteiten voor 
jongeren op drie verschillende 

locaties in Oost om ze een 
alternatieve viering te bieden. 
 
En dit jaar hebben we ook nog 
iets nieuws in Stadsdeel Oost. 
Zowel op het Makassarplein 
in de Indische Buurt als op 
strand IJburg komen schaats-
banen. Daar kunnen jong en 
oud samen komen. En zal ik 
samen met mijn sportmaatjes 
en gezin proberen recht op 
mijn schaatsen te blijven 
staan. Hopelijk zie ik u daar!

Voor meer informatie en voor 
het programma van sport- en 
spelactiviteiten in de buurt 
kunnen buurtbewoners kijken 
op: amsterdam.nl/oostbeweegt 
en fitinoost.nl. 

Tot slot worden de activiteiten 
ook actief gedeeld op de 
Instagrampagina van Oost 
Beweegt. En bij vragen kun-
nen bewoners contact op-
nemen met: oostbeweegt@
amsterdam.nl. # 

Sporten is goed voor fysieke én mentale gezondheid



Dit zit me DWARS

De jonge man zat breeduit in de volle 
tram, oortjes in. Naast hem stond een 
buurvrouw boos te wezen. Ze is van 
mijn generatie waar jonge mensen 
voor op horen te staan. Uitgeput loopt 
ze de straat in en steekt van wal over 
de jeugd van tegenwoordig. 
Heeft ze hem gevraagd om een 
plekje. Nou, daar begint ze niet aan. 
Ze horen het aan te bieden. 
Ja, dat aanbieden heb ik ook wel 
meegemaakt. De helft van de oudjes 
zegt dank je wel. De andere helft zegt 
dat het niet hoeft. Die voelen zich 
gegeneerd want ze zijn niet oud. Het 
jonge mens is dan ook gegeneerd 
want hij of zij heeft kennelijk een 
foute inschatting gemaakt. 
Waarom kunnen oude mensen niet 
gewoon beleefd vragen of ze mogen 
zitten? Ik heb nog nooit een puber 
horen zeggen; ‘Oud wijf, blijf jij maar 
lekker staan.’ Eerst vragen, dan pas 
klagen.

(naam en adres bij redactie bekend)
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helpen om hun weg in de maatschappij 
te vinden. Integratie is een gedeelde 
verantwoordelijkheid van de samenle-
ving. Naast alle professionals met wie 
nieuwkomers te maken krijgen is het 
waardevol dat ze op een gelijkwaardige 
manier optrekken met locals.’

‘Wat wil je doen?’ 
Gelijkwaardigheid is een sleutelbegrip 
bij Boost, dat zeven jaar geleden is op-
gericht door bezorgde Amsterdammers. 
Arendsen: ‘Iedereen hier wordt op zijn 
talenten aangesproken, deelnemers en 
vrijwilligers. Onze insteek is: leuk dat 
je er bent, wat zou je willen doen? Wij 
zijn een plek om vrienden te maken, 
de taal te oefenen, vaardigheden aan te 
leren en kennis op te doen.’ De aanpak 
van Boost ondervindt veel weerklank, 
het krijgt werkbezoeken uit binnen- en 
buitenland.

In het Taalcafé zit taalcoach Bram 
Doornbos met vijf mannen rond de ta-
fel, een Syriër, Tunesiër, Turk, Iraniër en 
een Oegandees. Om de beurt kiezen zij 
een woord uit de lijst met tweeduizend 
meest gebruikte woorden, waarmee ze 
een zin moeten maken. Bram schrijft die 
zoals hij hem gedicteerd krijgt op een 
whiteboard dat op tafel ligt.
Er volgen levendige discussies over en-
kelvoud, meervoud en de volgorde van 
woorden, waarna Bram de zinnen ver-
betert. Als het bord vol is en de fouten 
zijn gecorrigeerd, maken de deelnemers 

Tekst: Jaap Stam | Fotografie: Frank Schoevaart 

Oase voor vluchtelingen  

Het gonst van de activiteiten in 
het karakteristieke poortgebouw 
met de gele en blauwe kozijnen 

in de Danie Theronstraat. Het Taalcafé 
puilt uit, aan alle negen tafels wordt 
Nederlands geoefend onder begeleiding 
van een taalcoach. Her en der in het 
kruip-door-sluip-doorgebouw krijgen 
plukjes nieuwkomers Nederlandse les of 
worden bij hun huiswerk begeleid. In de 
gymzaal op de derde verdieping leggen 
vrouwen de eerste meters op een fiets 
af. Op de begane grond repareren een 
paar mannen fietsen. 

Gratis lunch
Bij Boost kun je ook terecht voor 
kickboksen, computerles, voetballen, 
Engelse les, een naaicursus, kung fu 
en nog veel meer. In het gebouw vindt 
een tiental verwante organisaties als 
Dokters van de Wereld en Steunpunt 
Vluchtelingen onderdak. Bezoekers kun-
nen daar op gezette tijden aankloppen.
In de keuken klinkt gekletter van soep-
kommen en lepels. Er hebben zojuist 
honderd mensen geluncht. Lobia stond 
op het menu, Iraanse bonensoep, de rij 
slingerde tot aan de voordeur. Boost ser-
veert dagelijks een gratis lunch voor de 
deelnemers. De enkeling die alleen voor 
het eten komt, wordt vaak met succes 
verleid mee te doen aan een activiteit. 

Samen verantwoordelijk
Boost is vijf dagen per week open van 
9 tot 5, draait op 150 vrijwilligers en elf 
betaalde krachten en leeft van subsidies 
en donaties. Het heeft dagelijks rond 
de 120 deelnemers over de vloer; met 
status, ongedocumenteerd, iedereen is 
welkom, er zijn geen formaliteiten, geen 
registratie, je bent binnen en doet mee. 
Directeur Karin Arendsen: ‘Veel Amster-
dammers willen nieuwe stadgenoten 

Het gebouw van Boost in Transvaal, vrijhaven voor nieuwkomers die naar Nederland zijn ge-
vlucht, ademt gastvrijheid. De eerste kennismaking voelt als thuiskomen. ‘Ik dacht meteen: wow, 
wat een welkom.’

Subhi Almatroud: ‘Bij Boost krijg je tijd om te landen’ 

een foto, zodat ze het geleerde nog eens 
kunnen nalezen.

Halve smart
Doornbos stapte vorig jaar zomer bij 
Boost binnen, draaide een keer proef en 
is niet meer weggeweest. Elke dag zit hij 
in het Taalcafé ‘terwijl hij gewoon boer 
is’, zegt de taalcoach die afgestudeerd 
is aan de hogere landbouwschool in 
Leeuwarden.
De ijver en waardering van en vriend-
schap met de nieuwkomers ontroeren 
Doornbos. ‘Ze doen er alles aan, ze 
slurpen het op. Het doet soms zeer om 
’s middags naar huis te gaan. Gedeelde 
smart is halve smart, gedeeld vertier is 
dubbel plezier. Het is één grote familie.’ 

Helm en schort
Met al zijn ledematen en een rijk 
arsenaal aan gezichtsuitdrukkingen 
verbeeldt Kees Taat de woorden die hij 
nadrukkelijk articulerend uitspreekt. ‘Ik 
zit.’ ‘Ik sta op.’ ‘Ik loop naar de tafel.’ De 
22 deelnemers herhalen elk woord. 
In het midden van het Taaltheater staat 
een tafel met de meest uiteenlopende 
attributen: van een voetbal tot een af-
wasborstel, feestmuts en schuimspaan. 
Een man en vrouw bombardeert hij tot 
echtpaar; hij krijgt een bouwhelm, zij 
een keukenschort. 
Taat vraagt hoeveel kinderen ze hebben. 
‘Drie,’ zegt moeder. Twee kinderen krij-
gen een knuffel toegeworpen, de derde 
een voetbal. ‘Hoe oud zijn ze?’ vraagt 
Taat. De leeftijden corresponderen niet 
met de knuffels, wat tot grote hilariteit 
leidt. Het biedt stof genoeg om een trits 
woorden te oefenen. In het volgende 
rollenspel introduceert Taat een baas, 
die krijgt een hoofddeksel opgezet dat 
een afdankertje van een harmonie zou 
kunnen zijn. 

Vrees voor praten
Aan het eind laat Taat de deelnemers 
alle voorwerpen aan elkaar doorgeven 
terwijl ze die moeten benoemen. Het 
doorgeven stokt geregeld en zit iemand 
met een pepermolentje, een rubbe-
ren ei, een glas en een paraplu op zijn 
schoot. Het is een vrolijke afsluiting van 
de les.
Taat: ‘Door de ontspannen sfeer worden 
de deelnemers over hun vrees heen 
geholpen en praten ze makkelijker. Ik 
hoor vaak dat ze door het taaltheater 
Nederlands hebben leren spreken.’

Zetje nodig
Dat geldt in elk geval voor Subhi Al-
matroud, die door het taaltheater zijn 
schroom heeft overwonnen en het tot 
deelnemerscoördinator heeft geschopt. 
‘Ik heb ook veel geleerd van mijn taal-
coach. Niet alleen de taal, ook veel over 
de Nederlandse politiek en cultuur. Hij 
nam me overal mee naartoe. Ik heb nog 
dagelijks contact met hem.’
Almatroud vluchtte in 2016 met zijn 
moeder en drie zussen van Syrië naar 
Nederland. Via een kennis van het azc 
belandde hij bij Boost. ‘Ik dacht meteen: 
wow, wat een welkom. Wonen in een 
totaal ander land vraagt veel van je. Je 
moet durven, velen hebben een zetje 
nodig. Als je weer buiten staat, ben je 
in een hardere wereld. Bij Boost krijg je 
tijd om te landen.’ #

Ook vrijwilliger worden bij Boost?  
Mail naar rasmus@boostamsterdam.nl
Donaties zijn welkom. 
Info: boostamsterdam.nl/steun-ons

#Dwars

Zittertjes

Heeft u zelf ook iets dat u 
dwars zit? In deze rubriek 
kunt u een ergernis uit uw 
dagelijkse leven kwijt. 
Mail uw ongenoegen 
(max 150 woorden) naar: 
dwarskrant@gmail.com 
Vermeld altijd uw volledige 
naam en leeftijd. 
De redactie behoudt zich het 
recht voor bijdragen in te 
korten.

Amsterdammers  
helpen vluchtelingen 
hun weg vinden
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Tekst: : Arie van Tol | Fotografie: via stadsdeel

‘Samen met bewoners de stad verbeteren, vooral groener 
en duurzamer maken,’ is het antwoord van Rick Vermin op 
de vraag wat het mooie was van zijn functie als stadsdeelbe-
stuurder. 

Spelen over sloten in de stad
Tekst: Evelien Polter | Fotografie: Frank Schoevaart

Groene ambitie kenmerkt vertrekkende 
Rick Vermin

Rick Vermin was sinds 2017 namens 
Groen Links lid van het bestuur in 
Oost. Inmiddels heeft hij zijn functie 
ingeruild voor die van wethouder 
in Den Bosch. Eind januari wordt er 
duidelijkheid verwacht over wie zijn 
opvolger wordt. In dit artikel blikken 
we terug middels het aanstippen van 
enkele stadsdeelzaken waar Vermin 
nauw betrokken bij was.

Groenst
Of de kleur wel verschil maakt bij de 
formeel ambtelijke rol van stadsdeel-
bestuurder? Vermin reageert fel: ‘Maar 
natuurlijk. Mijn motto toen ik begon 
was: groen, groener, groenst! En duur-
zaamheid was het andere speerpunt. 
Iemand van VVD-huize zou minder 
ambities hebben op die terreinen, maar 
zeker ook minder hebben gerealiseerd 
van zijn groene en duurzame voorne-
mens.’
Opvallende vergroening is er op veel 
plekken in Oost. Vermin noemt Oost-
poort en de Piet Heinkade als voor-
beelden.  ‘Het Sumatraplantsoen en 

de Tilanusstraat zijn plekken waar de 
vergroening hand in hand is gegaan 
met een geslaagde inbreng van bewo-
ners.’ De constructieve bemoeienissen 
met MeerEnergie en de Fix Brigade zijn 
de voornaamste duurzame successen.

Warmtenet
Zijn belangrijke rol rond MeerEner-
gie is duidelijk: ‘Op het moment dat 
ik vernam van de initiatieven van 
MeerEnergie voor een warmtenet in 
Middenmeer-Noord waren er al verre-
gaande voorbereidingen getroffen voor 
de grondwerkzaamheden in die wijk. 
De uitvoering stond op het punt van 
beginnen, zonder leidingen geschikt 
voor een warmtenet. De suggestie het 
begin uit te stellen en het warmtenet in 
de plannen op te nemen werd gelukkig 
door de gemeente overgenomen.’
Dat er vervolgens nog jaren overleg 
nodig is geweest om te beslissen dat 
MeerEnergie de exploitatie van het 
warmtenet wordt gegund door de 
gemeente – zie pagina hiernaast - heeft 
volgens Vermin vooral te maken met de 

ingewikkeldheid van het project.
Begin 2022 zijn de grondwerkzaamhe-
den gestart. Daarbij openbaarde zich 
de andere kant van de medaille voor 
Vermin. Omwonenden verzetten zich 
met succes tegen de ingebruikname 
van een grootschalige opslagplaats 
in het Galileiplantsoen. De juridische 
schermutselingen duren tot de dag van 
vandaag: beide partijen houden vast 
aan hun gelijk. Vermin: ‘Ja, het stads-
deel wil nog altijd dat er een opslag-
plaats komt in het Galileiplantsoen. Er 
gaan geen bomen verloren. Het is tij-

delijk: niet tien jaar, maar vijf jaar. Het 
huidige alternatief op Zeeburgereiland 
heeft ons al een miljoen extra gekost. 
En nieuwe procedures kunnen leiden 
tot nieuwe extra kosten.’

Vliegwielrol
Nee, participatie leidt niet altijd tot 
overeenstemming. En soms wordt ver-
zet misschien te snel afgedaan met het 
‘not in my backyard’ verwijt. Zijn pijn-
lijkste momenten als bestuurder heeft 
Vermin gehad bij de problematiek rond 
de eventuele komst van windmolens 
in Oost enkele jaren geleden. ‘Ik was 
er al nooit echt verantwoordelijk voor, 
maar wel het aanspreekpunt in Oost. 
Inmiddels is het vooral een zaak van de 
provincie. In het eerste kwartaal van 
2024 schijnt er meer duidelijkheid over 
te komen.’ 
Het participatietraject bij het Suma-
traplantsoen daarentegen zorgde juist, 
naast vergroening, voor verbinding. 
‘Dat is gegaan zoals je het graag wilt als 
overheid.’  
Vermin benadrukt graag nog een 
duurzaam succes: ‘De Fix Brigade is 
natuurlijk vooral een heel mooi en 
krachtig initiatief van mensen van 
Jungle Amsterdam. Op kleinschalige, 
laagdrempelige en goedkope wijze 
bewoners helpen aan een wat beter 
geïsoleerde woning. Als bestuurder heb 
ik het project van harte ondersteund en 
gestimuleerd, ook financieel en bijge-
dragen aan de verdere verspreiding 
ervan. Daar kijk ik zeker met tevreden-
heid op terug.’ #

Froukje Hajer is al sinds de jaren ’90 betrokken bij het Meerpark

Als je vanaf de ingang van sportpark Middenmeer-Voorland 
aan de Kruislaan rechtdoor loopt, kom je vanzelf in het gebied 
dat Meerpark heet. Het vormt het hart van het sportpark met 
een speeltuin, waterpeeltuin en barbecue-plekken. De grote 
heuvel heeft een 3.5 meter hoge klimmuur. Meerpark is een 
speelplek voor iedereen. 

Sinds een tijdje staan er in de omgeving 
gele borden met de tekst dat de plek 
afgesloten wordt. Froukje Hajer woont 
vanaf het begin in de buurt en is vanaf 
die tijd betrokken bij deze plek. Eind 
jaren negentig richtte ze een groepje 
op met toekomstige bewoners. Hun 
uitgangspunt: afwisselende speelplek-
ken voor alle leeftijden creëren. Dicht 

bij huis voor jongere kinderen, een 
skatepark voor jongeren en als kers op 
de taart een groene avonturenplek op 
de voormalige Aldo van Eyck-speelplek, 
het huidige Meerpark.

Vragenlijst
De gemeente gaat de speelplek op-
knappen, vandaar die gele borden. 

Het enige wat hierover te vinden is op 
de website van het stadsdeel is dat de 
toestellen vervangen moeten worden 
en de plek opnieuw ingericht. Met een 
vragenlijst konden bewoners in het 
najaar 2022 meedenken over renovatie, 
maar niemand heeft daar wat op terug 
gehoord. Ook de beheerder van het 
gebied weet niet wat er gaat gebeuren. 
Het definitieve ontwerp stond een tijdje 
op de gemeente-website, maar is nu 
niet meer te vinden. Froukje zag het 
ontwerp, zij constateerde dat de samen-
speelschommel en alle bruggetjes bij 
het water weg gaan.

Uitdaging
Froukje: ‘In de ochtend zie ik vaak 
trimgroepjes op de grasveldjes, er 
rusten vaak voorbijgangers en tieners 
schommelen er in de avonduren. 
Volwassenen gebruiken de klimmuur, 
soms komen ze met matrassen om 
dingen te oefenen. Kinderen vermaken 
zich op de heuvel en waterovergangen. 
Bewegen gaat er vanzelf. De opstelling 
van de schommels, in 
een vierkant, maakt dat 
kinderen met elkaar in 
contact komen. Re-
gelmatig komt er een 
autistische jongen uit 
de buurt schommelen. 
Het is een plek waar hij 
zelfstandig op de fiets 
naar toe kan.’

Froukje fietst dagelijks 
langs Meerpark en 
ze komt er vaak met 
haar kleinkinderen. 
‘De bruggetjes zijn een 
van de aantrekkelijkste 
speelmogelijkheden, 

net zoals de stapstenen in het water. 
Mijn kleinkinderen waren in het begin 
angstig en nu vliegen ze overheen. Het 
is leuk om te zien dat ze steeds weer 
worden uitgedaagd, ook bij de grote 
kei: wanneer lukt het om er zelf op 
te klimmen. En elke keer weer zie je 
kinderen, soms met een ouder, het vlot 
trekken ook al loopt het soms vast door 
modder en bladeren.’

Opknappen
Froukje is benieuwd naar de visie van 
de gemeente op de inrichting. ‘Mijn 
kleinkinderen en kinderen uit de straat 
waren geschokt toen ik ze vertelde 
dat de bruggetjes zouden verdwijnen.’ 
Daarom haar oproep aan het stadsdeel 
om de samenspeelschommel en alle 
bruggetjes bij het water op te knappen 
en ze zo te behouden voor de buurt. 
En dat de keien en de stapstenen 
blijven liggen, die liggen daar prachtig 
uitgemeten. Opdat kinderen ook de 
komende decennia met elkaar avontu-
ren kunnen blijven beleven rond een 
waterspeelplek in de stad, met risico’s 
leren omgaan en vooral veel plezier 
hebben. #

Spelen bij het water
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‘Ik werk samen met een geweldig 
team,’ verklaart ze onmiddel-
lijk, als ik haar vraag naar haar 

lange adem – het project loopt al sinds 
2015.  ‘Als we elkaar tegenkomen op 
straat worden we blij.’  ‘Maar in de 
eerste plaats vind ik het natuurlijk een 
héél belangrijk project,’ haast ze zich 
eraan toe te voegen. ‘Zeggenschap over 
energie als levensbehoefte moet terug 
naar de burger.’ Ze heeft het al vaker 
gezegd, maar het lijkt nu toch echt te 
gaan gebeuren. 

5000 huishoudens
Nog even kort: wat houdt het project 
MeerEnergie precies in? In 2015 kwa-
men bewoners in Watergraafsmeer 
op de gedachte om restwarmte die 
vrijkomt bij het koelen van het ijs 
van de nabij gelegen Jaap Edenbaan 
te gebruiken voor energie in de wijk. 
Daar bleken uiteindelijk teveel onze-
kerheden aan vast te kleven, maar het 
idee was geboren. Gelukkig  bleken de 
datacenters in het Science Park ook 
warmte de lucht in te sturen nadat alle 
computers hun berekeningen hebben 
gemaakt. Zo heeft MeerEnergie afspra-
ken met datacenter Equinix, dat zeker 
is van warmtelevering gedurende het 
hele jaar. En zo kon er een coöperatie 
opgericht worden met als doel 5000 
huishoudens in MiddenMeer te voor-

zien van verwarming en warm water. 

Zelf bepalen
‘Met de warmte van het datacenter 
wordt water op temperatuur gebracht, 
tot zo’n 70 graden, en via buizen naar 
de woningen geleid,’ legt Nicolaï uit. ‘De 
cv-ketel verdwijnt en een ander klein 

apparaat, een zogenaamde afleverset 
met warmtewisselaar komt daarvoor 
in de plaats. De afleverset zorgt ervoor 
dat deze warmte gebruikt wordt om het 
water voor cv’s en de douche te ver-
warmen. Er is dan dus geen gas meer 
nodig.’ De organisatievorm die gekozen 
is, een coöperatie, stelt zeker dat het 
te bouwen warmtenet in handen blijft 
van bewoners. Geen multinationals 
en aandeelhouders tevreden hoeven 
houden, maar zelf beslissen hoe om te 
gaan met tarieven of welke duurzame 
investeringen gedaan kunnen worden. 
‘Wij hopen ook een voorbeeld te zijn,’ 
zegt Nicolaï. ‘Ik vind dat we die hele 
energietransitie waar iedereen zo de 
mond van vol heeft, moeten aangrijpen 

om die kwestie lokaal op te lossen. Een 
systeem opzetten waarbij de bewoners 
zelf kunnen bepalen wat er gebeurt. 
In onze aanpak blijven de winst en de 
waarde in de wijk!’

Lange adem
Het warmtebedrijf daadwerkelijk 
opzetten heeft heel wat voeten in de 
aarde. De ontwikkeling van  het bedrijf 
zelf – dat zal zo’n twee jaar duren - kan 
nu eindelijk plaatsvinden dankzij de 
lening van de gemeente. Hoe kan het 
dat dat geld zo lang op zich heeft laten 
wachten? Nicolaï: ‘Ja, dat is ongelofe-
lijk, maar ook weer begrijpelijk ach-
teraf.’ Ze somt op: ‘Iedereen kijkt vol 
interesse naar ons project, landen in 
Europa, minister Jetten kent ons, we 
zijn in de Tweede Kamer uitgenodigd 
om feedback te geven op het beleid, ik 
ben gekozen als de warmtetransitie-
maker van het jaar, heb jaren naast de 
wethouder op podia gestaan en dan zei 
hij: we moeten het samen met bur-
gers doen en dan zei ik: ja ik ben zo’n 
burger, maar dan gebeurde er weer 
niets…’ Daar heb je een lange adem 
voor nodig.

Keuzes
Vanaf het begin is er samengewerkt 
met Firan, specialist infrastructuren 
voor nieuwe energie. Zij hebben de 
business-case ontwikkeld en de tech-
niek die nodig is om een en ander te 
realiseren. ‘Ik herinner me hoe wij sa-
men een projectplan schreven voor de 
gemeente. Tot diep in de nacht waren 
we bezig de puntjes op de i te zetten. 
En toen hoorden we nét voor Kerstmis, 
op 24 december om kwart voor vijf dat 
een andere subsidieregeling voorrang 
kreeg, dat er keuzes gemaakt moesten 
worden en of wij weer een heel nieuw 
plan wilden schrijven.’ Ze zucht als ze 
daaraan terugdenkt. ‘Uiteindelijk ging 
het er vooral om, denk ik, dat wij als se-
rieuze partner gezien moesten worden 
door de gemeente. Kunnen burgers dit 
wel zelf? Men heeft lang de kat uit de 
boom gekeken. En let wel: wij hebben 
ons intussen ook geëmancipeerd van 
goedwillende burgers tot zeer goed 
geïnformeerde deskundigen.’ 

Positieve boodschap
Een enquête die  onder de bewoners 
van Middenmeer werd gehouden wees 
uit dat er enorm veel belangstelling is 
voor het project. Vierentachtig pro-
cent van de respondenten gaf aan zich 
waarschijnlijk tot zeker te zullen aan-
sluiten op het warmtenet van MeerEn-
ergie. Dat was een belangrijke positieve 
boodschap, zowel voor de initiatiefne-
mers als voor de gemeente. 
Het warmtebedrijf kan opgericht wor-
den. Nicolaï: ‘Wat we daarvoor nodig 
hebben? Een ontwerp, een busines-
scase, enthousiaste klanten en een 
bank die bereid is geld te lenen. We 
hebben vier werksporen: techniek, fi-
nanciën, organisatie en wijkbereik. Op 
dit moment werken daar vrijwilligers, 
maar we zijn bezig met het werven van 
betaalde krachten. Voor communicatie 
en participatie hebben we al een plan, 
maar zoeken we nog één extra per-
soon.’ Om een haalbaar bedrijf op te 

zetten is 85% van de bewoners nodig, 
dat is veel. ‘We zullen ze goed moeten 
informeren en ook enthousiasmeren.’ 

Bijeffect
Wat kunnen bewoners er eigenlijk 
tegen hebben, waarom zouden ze niet 
meedoen? ‘Tja er is natuurlijk wat 
gedoe in je huis met het aanleggen van 
leidingen,’ aldus Nicolaï, ‘en er zijn al-
tijd mensen die nergens aan mee willen 
doen. Maar daar kun je tegenover stel-
len dat er sowieso wat moet gebeuren 
want het gas gaat eruit. Niets doen is 
alleen maar uitstel. Je kunt op den duur 
wel een warmtepomp aanschaffen 
maar daarvoor moet je huis eerst totaal 
goed geïsoleerd zijn en dat kan behoor-
lijk in de kosten lopen. Bij onze aanpak 
kan die isolatie stapsgewijs.’ 
Verder ziet ze alleen maar voordelen: 
‘Je bent zeker dat niet een multina-
tional aan de knoppen zit, dat je alles 
zelf kunt vaststellen. De prijs van de 
warmte wordt volledig bepaald door 
de kosten die het bedrijf moet maken 
om warmte te geven en niets anders. 
Bovendien kies je met zo’n collectieve 

oplossing voor de laagste maatschap-
pelijke kosten. En als bijeffect kan het 
samen doen een dynamiek geven die 
de buurt krachtiger maakt: saamhorig-
heid, elkaar kennen, samen bouwen…’

Loket
Als alles volgens plan verloopt, worden 
de eerste woningen in 2027 aangeslo-
ten. ‘Ik zou het fantastisch vinden als 
bewoners  in veel meer wijken en ge-
meenten in Nederland invloed krijgen 
op hun energiegebruik,’ besluit Nico-
laï. ‘We verliezen al de grip op zoveel 
dingen, alles is vaak zo anoniem. Wat is 
er mooier dan samen met je buren een 
warmtebedrijf te hebben en te kunnen 
zeggen: daar aan de overkant van de 
straat is het loket.’ #

Meer weten? https://meerenergie.
amsterdam

Een verwoed vogelaar en bergbeklimmer is ze, Ardine Nicolaï, en als 6-jarige hing ze al posters 
van vogels boven haar bed. De natuur ligt haar na aan het hart. Die passie is wel nodig om een 
duurzaam burgerinitiatief als MeerEnergie te laten slagen. Maar het lijkt te gaan lukken nu de 
gemeente Amsterdam een lening van 2 miljoen euro heeft toegezegd om het project verder te 
ontwikkelen!

Regie over eigen energie
Tekst: Anita Boelsums | Fotografie: Frank Schoevaart

‘Kunnen burgers 
dit wel zelf?’

Ardine Nicolaï: ‘Geen multinationals en aandeelhouders: burgers beslissen’

Winst en waarde 
blijven in de wijk 

Energie besparen?
Dubbelglas?

Gratis advies en hulp

www.wooninfo.nl/energie
020 5230 130
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Al 20 jaar Nederlands aan de keukentafel 

Docent repareert witgoed 
van voedselbankklanten 

Een bont gezelschap vierde op 1 novem-
ber het jubileum van SamenSpraak. 
Niet alleen taalcoaches en anderstalige 
deelnemers, gemeente en samenwer-
kingspartners, maar ook de drijvende 
krachten achter het project. 
Zoals Hiltje. Zij maakte in 2003 deel uit 
van het team dat SamenSpraak Oost 
opzette. Zij deed de intakes en koppelde 
taalcoaches aan anderstaligen. Ze is 

Marc Barends ging twintig jaar geleden 
met zijn zoon naar de afvalcentrale in 
West. ‘We zagen grote vrachtwagens 
enorme hoeveelheden vuilnis(zakken) 
storten in die grote trog. En stonden 
er bij stil hoe zoveel spullen van de 
andere kant van de wereld hierheen 
versleept worden en dan al gauw weer 
de vuilstort in gaan. Er zijn zoveel 
technische apparaten van matige 
kwaliteit. De overheid moet veel meer 
doen om de consument macht te geven 
en te beschermen tegen ondeugdelijke 
producten.’ 

7 x een droger
Barends start daarom Malloy Repair in 
2018. Hij heeft drie redenen. ‘Ten eerste 
wil ik die grootschalige vernietiging 
van grondstoffen stoppen. Als techneut 
weet ik dat veel spullen eenvoudig te 
repareren zijn. Gemiddeld ben ik aan 
onkosten per reparatie 5 euro kwijt en 
daar zitten vaak hele eenvoudige dingen 
bij zoals tape, elastiek, lijm. Soms ook 
wel 60 euro hoor, maar vaak vrijwel 
niets. Ik heb in 15 jaar zeven keer een 
en dezelfde droger gerepareerd. Het 
alternatief is zeven keer een nieuwe 
droger kopen. Reken maar uit wat dat 
scheelt in vervuiling, maar ook in je 

trots: ‘Het is fantastisch dat we in al die 
jaren meer dan duizend anderstaligen 
hebben voorbereid op hun leven in 
Nederland!’ 

Uit alle windstreken
Wat maakt SamenSpraak succesvol? In 
zijn welkomstwoord benadrukt Piet, 
bestuurslid van het Wijkopbouworgaan 
Oost waaronder het project valt, het 

verbindende karakter. Bewoners uit 
Oost met verschillende achtergronden 
leren elkaar kennen. Zo ontstaan mooie 
dingen. 
Gurmessa: ‘We doen leuke dingen. Bij-
voorbeeld fietsen in Watergraafsmeer. 
En dan praten we over Park Franken-
dael. Of over mijn land. (…) Hij is de 
beste taalcoach.’ 
De kracht zit hem ook in de eenvoudige 
opzet. Koppels spreken elke week een 
uurtje af op een tijd en plek naar keuze. 
Het doel is om samen Nederlands te 
praten. Zo oefent de anderstalige met 
spreekvaardigheid. En je leert meer 
over elkaars cultuur. 

In het welkomstwoord wordt verder 
de diversiteit onder de deelnemers 
goed duidelijk. Op dit moment doen 
er mensen uit 33 verschillende landen 
mee. Juist dit vond Hiltje in haar tijd bij 
SamenSpraak zo fascinerend: ‘Ik sprak 
mensen uit alle hoeken van de wereld. 
Soms wist ik niets van zo’n land of waar 
het lag. Dan zocht ik het thuis op in de 
Atlas.’ 

18 jaar
In al die jaren hebben honderden vrij-
willigers zich ingezet. Sommigen doen 

Een Nederlandstalige vrijwilliger en een anderstalige buurtgenoot oefenen samen het Neder-
lands. Aan de keukentafel. Dat is het idee van SamenSpraak Oost. Een gouden formule, al 20 jaar. 

Waarom zou een docent in het hoger onderwijs wasmachines, ovens en koelkasten kosteloos 
gaan repareren? Marc Barends wijst niet alleen op de grote verspilling en de onkosten van on-
deugdelijk spul, maar vooral ook op het belang van goed ontwerpen.    
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al meer dan tien jaar mee aan Samen-
Spraak Oost. Twee taalcoaches zelfs 18 
jaar. Wim meldde zich ooit aan omdat 
hij het leuk vindt om met de Neder-
landse taal bezig te zijn. Bijvoorbeeld 
met de vanzelfsprekende uitdrukkingen 
die je gebruikt. Maar het gaat niet alleen 
om taal. ‘Je praat samen over de manier 
van leven in Amsterdam, in Nederland 
en hoe die verschilt van een andere cul-
tuur. Je bent samen die verschillen aan 
het uitknobbelen.’ 
Ook Hennie doet al 18 jaar mee en 
benadrukt dat je als taalcoach iemand 
op weg kan helpen in Nederland: ‘Ik 
vind het belangrijk dat iemand goed 
Nederlands spreekt. Dat mensen niet 
verdwaald raken. Het is zo moeilijk om 
precies te begrijpen waar het in een 
land om draait.’ 
De  mooiste herinnering heeft Wim aan 
zijn eerste taalmaatje, een Poolse man. 
Hij was vrachtwagenchauffeur en was 
vastbesloten de taal te leren. ‘Ik had 
bewondering voor zijn doorzettings-
vermogen. Later haalde hij zelfs zijn 
Nederlandse vrachtwagenrijbewijs.’ 

Lekker doorgaan
Tijdens het jubileum werd het team van 
SamenSpraak Oost in het zonnetje gezet. 
Zij zijn de drijvende krachten.  Teamlid 
Manou: ‘We blijven lekker doorgaan. 
Er is altijd vraag naar laagdrempelige 
hulp bij taal. En voor taalcoaches is het 
flexibel vrijwilligerswerk.’ #

Wil jij ook meedoen? Meld je dan aan 
op www.samenspraakoost.nl

Het team van SamenSpraak Oost werd in het zonnetje gezet

Marc Barends: ‘Ik vind repareren nuttig en leuk’

Samen verschillen 
uitknobbelen

portemonnee.’ 
Hij is zich er scherp bewust van dat er 
grote verschillen zijn te vinden in de 
portemonnees van de inwoners van 
Oost. ‘Ik wil juist mensen helpen die een 
dure reparateur niet kunnen betalen. 
Daarom werk ik alleen voor mensen die 
naar de Voedselbank gaan. Mensen in 
nood helpen is zo mijn tweede reden. De 
derde is dat ik technische uitdagingen 
leuk vind.’ 

Over de vloer
Hij leert veel van de reparaties: ‘Ik 
ben docent productontwerper voor de 
Hogeschool van Amsterdam. Door deze 
reparaties krijg je een haarscherp beeld 
op ontwerpfouten. Je ontwikkelt een 
röntgenblik voor elementen die maken 
dat een product gauw stuk gaat.’ Zijn 
studenten wil hij stimuleren ook hun 
eigen spullen te gaan repareren, om dit 
inzicht te ontwikkelen.
Bewoners kunnen met hun kleinere 
spullen zoals een theekoker of stofzui-
ger naar een Repair Cafe of het Afvalpa-
leis in de Dapperstraat. ‘Maar ik ga naar 
de mensen toe, kom over de vloer. Ik zie 
hoe mensen leven. Ik hoor dat mensen 
het ene financiële gat dichten met het 
andere. Nu even energie betalen en dan 

maar de huur weer eens laten wachten. 
Een kapot apparaat moet vaak wachten 
tot er weer geld is. Zo kwam er laatst 
een alleenstaande moeder van 4 kinde-

ren die al 6 maanden geen kooktoestel 
meer heeft!

Tips
‘Handige buur: laat aan omwonenden 
weten dat u voor technische vragen 
bereikbaar bent. Zo kan iedereen el-
kaar, de portemonnee en het milieu een 
beetje helpen.’
‘Vindt u dit een goed initiatief? Ik neem 
graag donaties aan, zodat ik ook de 
onderdelen gratis kan regelen voor mijn 
voedselbankklanten.  
Wilt u zelf ook mee doen? 
Neem contact op via 
www.malloyrepair.nl #

Ga ook voor meer tips en meer info 
naar deze website!
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Slikken, snijden en hulp voor de geest
Artsen/botanici die voortbouwden op middeleeuwse genees-
kundige plantkunde zijn ruim vertegenwoordigd in straatver-
noemingen rond OLVG en Oosterpark. De twee andere genees-
kundige tradities zijn snijkunst en de zielszorg, Die worden 
vertegenwoordigd in de namen van de Tilanusstraat en de 
Mary Zeldenruststraat.  

Geleerden en straatnamen
rond het Oosterpark - deel 10

Parallel aan de Ruyschstraat 
benoorden het OLVG-Oost loopt 
de smalle Tilanusstraat met mid-

denin een fraaie bomenrij. Beiderzijds 
staan grotendeels nog oorspronkelijke 
laat 19de-eeuws gestapelde woningen 
in vier lagen. De portieken en enkele 
voormalige winkelpuien hebben leuke 
hardstenen jugendstil details. De neo-
gotische gevelwand van de voormalige 
Kweekschool voor Vroedvrouwen siert 
de kruising met de Camperstraat. In 
1900 werd dit gebouw opgeleverd naar 
ontwerp van Rijksbouwmeester Jacobus 
van Lokhorst. Tegen de Wibautstraat 
is sprake van vernieuwbouw en hoog-
bouw voor de Hogeschool van Amster-
dam. Weinig bewoners zullen weten 
dat hun straatnaam het oudste lid eert 
van een chirurgendynastie die van de 
vroege 19de tot in de vroege 20ste eeuw 
een grote naam had in de heelkunde; 
het oude Nederlands woord ‘heelkunde’ 
voor chirurgie geeft prachtig weer dat 
het over genezing van letsel gaat. 

Vader en zoon
Christiaan Bernhard Tilanus (1796-1883) 
studeerde geneeskunde te Utrecht. Hij 
was 32 toen hij op de leerstoel in de 
heel- en verloskunde aan de Amster-
damse Clinische School benoemd werd. 
Zijn colleges gaf hij in de Oudeman-
huispoort. Hij was de eerste acade-
misch opgeleide hoogleraar/arts die 
de heelkunde beoefende in het Binnen 
Gasthuis. Ambachtelijke chirurgijns 
verrichtten daar tot ruim in de 19de 
eeuw de  heelkundige ingrepen. Nar-
cose met lachgas, handen wassen en 
steriel werken waren nog niet algemeen 
gebruik. De oprichting in 1849 van de 
Koninklijke Nederlandse Maatschappij 
tot bevordering der Geneeskunst en de 

regelgeving van de overheid maakten 
dat de barbier-chirurgijn overal defini-
tief tot het verleden ging behoren.
Vele tientallen jaren verzorgde deze 
professor Tilanus het onderwijs aan de 
Clinische School tot die overging in de 
medische opleiding aan het Athenaeum 
Illustre. Vanuit zijn taak in de verlos-
kunde initieerde hij in 1861 de oprich-
ting van de Rijkskweekschool voor 
Vroedvrouwen. Hij steunde ter verbe-
tering van de ziekenzorg de Vereeni-
ging voor Ziekenverpleging van 1848, 
waaruit het voormalige Prinsengracht 
Ziekenhuis voortgekomen is. 
Zijn zoon Jan Willem Reinier Tilanus 
(1823-1914) was hoogleraar chirurgie 
van 1867 tot 1893 aan het Athenaeum 
Illustre en aan de daaruit in 1877 
voortgekomen medische faculteit van de 
Universiteit van Amsterdam. 

Kleinzoon
De derde Tilanus was Christiaan Bern-
hard Tilanus junior (1856-1942). Deze 
studeerde geneeskunde in Amsterdam 
en Leiden en specialiseerde zich in de 
chirurgie bij zijn vader. Zijn professi-
onele belangstelling richtte zich in het 
bijzonder op de orthopedie. Hij verbond 
zich als chirurg aan de Gereformeerde 
Vereniging voor Ziekenverpleging te 
Amsterdam, opgericht in 1891. Dit 
was de protestantse evenknie van de 
Roomsch-Katholieke Ziekenverpleging, 
die vanaf 1878 aan de Keizersgracht, en 
vanaf 1898 als Onze Lieve Vrouwe Gast-
huis aan het Oosterpark gevestigd is.
C.B.Tilanus junior was daarnaast 
chirurg aan de Kinderkliniek, het 
latere Emma Kinder Ziekenhuis aan 
de Sarphatistraat, waar nu het Hyatt 
Regency Hotel staat. Maar hij gaf ook 
les aan de universiteit als privaatdocent 

in de orthopedie. Hij was de stuwende 
kracht bij de oprichting van de Ver-
eniging Eerste Hulp Bij Ongelukken, 
de oprichting van Het Oranje Kruis 
voor EHBO-opleiding en -certificering, 
en ook de Koninklijke Nationale Bond 
voor Reddingswezen. Daarnaast was de 
beroepsvereniging voor orthopedie zijn 
initiatief. Hij verzorgde een indrukwek-
kende lijst aan publicaties.

De Tilanus-dynastie laat zien hoe 
heelkunde/chirurgie zich vanuit louter 
ambachtelijkheid ontwikkelde. De 
barbier-chirurgijn was tot voorbij de 
Napoleontische tijd actief als kiezen-
trekker, aderlater, abcesopener, ampu-
teerder, steensnijder, botbreukspalker 
enzovoort. In honderd jaar en drie 
generaties Tilanus kon men operatieve 
ingrepen planmatig gaan uitvoeren 
omdat nieuwe inzichten betreffende 
narcose en steriel werken toegepast. 
Opleidingen kregen structuur, de ver-
pleegkunde verbeterde en er kwamen 
beroepsverenigingen om de kwaliteit te 
borgen.

Van plantkunde tot anatomie
Een groot aantal artsen/botanici, hoog-
leraren geneeskunde en/of plantkunde 
kwamen met hun straatvernoeming 
rond OLVG-Oost en Oosterpark eerder 
aan de orde. Van de zeventiende tot in 
de negentiende eeuw zijn dat chrono-
logisch geordend Jan Swammerdam, 

Frederick Ruysch, Herman Boerhaave, 
Caspar Commelin junior, Johannes 
Burman, Carolus Linnaeus en Gerardus 
Vrolik. 
Hun middeleeuwse voorgangers waren 
veelal vrouwen, die op basis van kennis 
van kruiden dranken bereidden om 
zieken verlichting van kwalen te bieden. 
In de loop van de 19de eeuw verzelf-
standigden de biologie en de genees-
kunde en gingen ieder hun eigen weg. 
De artsen/botanici die in de oeroude 
traditie vanaf zo’n 400 jaar geleden uni-
versitaire geneeskunde en plantkunde 
beoefenden, bestaan nu al bijna 200 jaar 
niet meer, maar in de farmacie is de ge-
neeskrachtige werking van plantaardige 
stoffen onverminderd van betekenis. 
Ruysch en Vrolik waren ook hoogleraar 
anatomie, en andere artsen/anatomen 
kregen een straatnaam: Nicolaas Tulp, 
Jan Deijman, Gerardus Leonardus 
Blasius, Petrus Camper, Andreas Bonn 
en Willen Vrolik. Maar ingrepen in een 
levend lichaam waarbij bloed vloeit, 
maakten geen deel uit van hun medisch 
handelen.
 
Geestelijke gezondheidszorg 
GGZ is de derde van de drie geneeskun-
dige tradities.  Eerst in de loop van de 
19de eeuw kreeg de geneeskunde oog 
voor geestelijke nood en afwijkend ge-
drag. Eeuwenlang werden deze uitingen 
religieus geduid en daarna zocht men 
in het dolhuis een oplossing. Maar toen 
verdween het dolhuis uit de stad en 
werden psychiatrische ziekenhuizen in 
buitengebieden gesticht. Het voormalige 
Provinciaal Ziekenhuis Santpoort was 
daar een voorbeeld van. In de jaren 
zestig en zeventig van de vorige eeuw 
raakten grote psychiatrische instituten 
in het buitengebied door nieuwe inzich-
ten in onbruik en maakte Mary Zelden-
rust-Noordanus naam in de geestelijke 
gezondheidszorg. Zij kreeg laat in de 
vorige eeuw een straatnaam rond OLVG 
en Oosterpark bij stadsvernieuwing 
naast de Mauritskade. #

Handen wassen  
en narcose waren 
nieuwigheden 

#DWARS DOOR DE BUURT / NUMMER 239

Verleden jaar schreef ik in Dwars over 
de Mary Zeldenrust-Noordanus: ‘Zij 
leefde van 1928 tot 1984 en haar naam 
is voor een hele generatie Nederlanders 
gekoppeld aan de seksuele revolutie 
van de jaren zestig van de vorige eeuw. 
Deze voorzitter van de Nederlandse 
Vereniging voor Seksuele Hervorming 
was een gerespecteerd bestuurder, 
organisator en commentator op de 
maatschappelijke ontwikkeling die 
volgde op het beschikbaar komen van 
de anticonceptiepil. Zij maakte ruimte 
voor een persoonlijke seksuele moraal. 
Mary Noordanus was geen arts, maar 
psycholoog-psychotherapeut. Later in 
haar leven werd zij ziek en publiceerde 
zij over de invloed van de psyche op 
kwaadaardige ziekten. Haar eigen ziek-
tegeschiedenis en vroege overlijden gaf 
dit werk dramatische zeggingskracht.’

Dit was de tiende en laatste aflevering 
van Geleerden en Straatnamen rond 
het Oosterpark.
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Er zijn lessen voor peuters tot kinderen 
van zeventien jaar. De Stichting be-
staat al sinds 2007. Directeur Nathalie 
Oldenstam onderhoudt de contacten, 
coördineert en houdt overzicht. Op de 
werkvloer zijn projectondersteuners 
Serena Slotboom en Cindy Engelhart de 
baas. Medewerkers, docenten, kinde-
ren en hun ouders zijn enthousiast en 
betrokken. Ze voelen zich ‘een familie’.

Onvermoeibaar
Sommige oud-leerlingen delen nu hun 
talent met beginnersgroepen. Zoals 
het duo Kiethlan en Xavier, die geven 
drumles en Afro/house Dance-les. Aron 
Norbert, hoofddocent Afro Dance, af-
komstig uit Kameroen, is danser-chore-
ograaf en docent voor ROC's. Hij vindt 
het prachtig om de kinderen zelfbewus-
ter te zien worden. Inmiddels geeft hij 
hier ook les aan volwassenen.
Tijdens de les Afro Dance (leeftijd 8 - 
12) kijk ik mijn ogen uit. Vol overgave 
en onvermoeibaar volgen de leerlingen 
de passen die meester Aron hen voor 
danst. Na de les is het een gezellige 

boel. Ouders wachten hun kinderen op 
en iedereen krijgt iets lekkers.

Passie
Gene Oldenstam, 12, danst al vanaf zijn 
vierde en is nu een van de sterdansers. 
In 2020 was hij Amsterdammertje van 
het jaar, net als Adiza Adamu in 2022. 
Iedereen is trots op hen. Ook Kiki (8) 
danst hier vanaf haar vierde. Delia en 
Victoria, twee hartsvriendinnen van 
negen zijn in september begonnen: 
‘Het is héél, héél, héél leuk en cool en 
je kunt je passie helemaal voelen! Het 
is gezellig en grappig en we doen soms 
onze eigen pasjes. Je moet wel een stoer 
gezicht houden en serieus blijven!’
Una van twaalf zit op moderne dans. 
Zingen is haar grote passie. ‘Door het 
dansen kom ik helemaal thuis in me-
zelf’, zegt ze. Het geeft haar meer lef bij 
het zingen. Ze houdt van zielige liedjes, 
bijvoorbeeld Billie Eilish: ‘Uit het leven 
gegrepen, met toch een goede uitkomst. 
Dat is hoopgevend’. Ze leert ook dingen 
van haar vader, zanger en gitarist in 
een rockband.

Sterrensysteem
Er is veel aandacht voor de individuele 
kinderen en onderlinge teambuilding. 
Voor de les is er meestal even een 
kringgesprek. Zo wordt er nu uitleg 
gegeven over het nieuwe ‘sterrensy-
steem’. Elke groep maakt afspraken 
over gedragscodes waaraan ze zich met 
zijn allen als groep zullen houden: op 
tijd zijn, respect voor de docent en voor 
elkaar, goed luisteren. Als alles goed 
verloopt krijgt de groep na de les een 
ster. In totaal zijn er vijf sterren te be-

halen, maar wanneer een kind zich niet 
aan de afspraken houdt verliest de hele 
groep een ster. Zo krijgen de kinderen 
structuur mee en leren ze betrouwbaar 
te zijn. Verjaardagen worden ook ge-
vierd en de jarige krijgt een cadeautje. 
De hele week door zijn er lessen en de 
contributie is voor ieder kind zoveel 
mogelijk betaalbaar gehouden. #

Stichting de Kids van Amsterdam: 
0614530872, www.dekids.net

KIDS van Amsterdam: één grote familie
Tekst: Annette Douwes | Fotografie: Frits Wegenwijs

Sinds september 2023 is in het voormalige Soeterijn Theater, 
behorende bij het Koninklijk Instituut voor de Tropen, de ‘KIDS 
van Amsterdam’ gevestigd. Een Stichting die een thuis biedt 
aan zo'n 250 tot 300 kinderen en tieners in heel Amsterdam. 
Hier kunnen zij zich in een veilige omgeving ontplooien mid-
dels muziek, dans en theater. 

De les Afro-dance met meester Aron met overal mooie spiegels

Lattes, cortados en 
gezelligheid
Tekst: Jim Jansen | Fotografie: Eddy Ellert

Journalist Jim Jansen en fotograaf Eddy Ellert begeven 
zich door Amsterdam-Oost en komen bekende en onbe-
kende buurtgenoten tegen. Deze keer Lisa ten Raa, die 
al jaren de scepter zwaait bij de Coffee Company aan de 
Middenweg. 

Acteur en presentator Joost Prinsen 
beweerde ooit dat het leven te kort 
is om slechte wijn te drinken. Ik on-
derschrijf die gedachte voor honderd 
procent. Alleen vervang ik met uw 
welnemen wijn door koffie. Ik drink 
niet heel veel koffie, maar die twee 
koppen per dag moeten wel goed zijn.

Havermelk
Jarenlang was ik op zoek waar je de 
beste koffie van Amsterdam kunt 
krijgen en ik belandde uiteindelijk 
bij de Coffee Company op de Midden-
weg. Ik kom er al sinds mijn kinderen 
klein waren. Destijds maakten we de 
afspraak dat ik eerst een koffie wilde, 
waarna we vervolgens oneindig lang 
naar enige willekeurige speeltuin in 
de buurt konden gaan. De kinderen 
zijn de schommel en wipkip al jaren 
ontgroeid, maar dagelijks kom ik in 
de Coffee Company voor een medium 
cappuccino met havermelk.

Buurthuis
Mijn dag, en minimaal die van hon-
derdzeventien andere vaste koffie-
liefhebbers, is goed als Lisa achter 
de corner staat. Zelf was ze er ooit 
klant, toen ze er met middelbare 
schoolvriendinnen te zoete ice-cof-
fees kwam drinken. Op weg naar de 
finish voor haar studie pedagogiek 
aan de HvA was het filiaal haar 
studieplek. Daar zittend, met haar 
neus in boeken over kinderen die 
niet helemaal goed opgevoed waren 
en dat wel moesten worden, kreeg ze 
een baan aangeboden. En de rest is 

geschiedenis.
‘Er was eigenlijk niet echt een plan,’ 
zegt ze, zoals altijd de bescheiden-
heid zelve, antwoordend op de vraag 
of ze altijd een carrière in de koffie 
had geambieerd. Bijna dagelijks staat 
ze voor dag en dauw op, rond de 
klok van kwart over vijf. Een kopje 
thee en een boterham later zit ze op 
de fiets. Filiaal openen, machines 
aanzetten, terras opbouwen, crois-
sants in de oven, sapjes maken en ga 
zo nog maar door. Zonder dat ze het 
zich realiseert is ze zo een uur ver-
der. En daar staan Ineke Kroese en 
Rob Kars, die u beiden van deze ru-
briek kunt kennen, op een maandag-
ochtend eind november, ongeduldig 
voor de deur.Zonder dat ze hoeven te 
bestellen krijgen ze geroutineerd hun 
koffie en nemen plaats halverwege 
de zaak. ‘Dit filiaal is wel een beetje 
een buurthuis en als je geen sociale 
skills hebt, dan kan je hier niet wer-
ken,’ zegt Lisa.

Ochtendspits
In het half uur dat volgt voorziet ze 
iedereen van koffie, links en rechts 
aangevuld met een verse jus of een 
muffin met zwarte bessen. Rond half 
negen begint de eerste spits van de 
dag; de nabijgelegen Lidwinaschool 
is begonnen en ouders bestellen 
cortado’s en latte’s met sojamelk. Bij 
voorkeur gemaakt door Lisa. Om 
een mij onbekende buurtgenoot te 
citeren: ‘Als Lisa er niet is, heb ik de 
neiging door te lopen. Hopend dat ze 
er de volgende dag wel is.’ #
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Tekst: Melissa Plomp
Illustratie: Ruud Meijer

En toen...

Het verhaal van de doodgraver van de 
Oosterbegraafplaats:
‘De oude baron woonde op een van die 
grote buitenplaatsen aan de Amstel. 
Tot zijn grote woede bleef zijn zoon 
vaak dagen van huis, maakte hoge 
gokschulden en feestte er op los. Uit-
eindelijk vond men hem ergens stom-
dronken in een goot terug en werd hij 
voor de zoveelste keer laveloos op een 
kar naar de buitenplaats gebracht. Zijn 
schulden waren inmiddels zo hoog op-
gelopen dat de baron besloot om hem 
op te sluiten in de kelder. De kelder 
had dikke stenen muren en alleen de 
baron had de sleutel. Toch, na enkele 
weken, was de zoon plots verdwenen. 
Het gerucht ging dat hij zijn ziel ver-

kocht zou hebben aan de duivel.’

‘Maanden later ontving de baron een 
bericht: zijn zoon keerde met zijn kers-
verse bruid terug van een buitenland-
se reis. De bruid was beeldschoon. Fi-
nanciëel leek het de zoon voor de wind 
te gaan. De oude baron was tevreden, 
maar helaas, een paar weken later 
overleed hij onverwacht. Zijn zoon, nu 
de jonge baron, nam direct goed bezit 
van de buitenplaats. Elke week gaf hij 
wilde feesten en pakte zijn oude le-
ventje weer op. Maar schulden maakte 
hij niet meer. Het leek of de baron be-
schikte over een onuitputtelijke bron 
met geld. Vijf jaren verstreken…’

‘Op een dag verdween de mooie baro-
nes van de aardbodem. De baron sloot 
zich van verdriet als een kluizenaar op 

in zijn kamer. Hij sprak met niemand, 
maar zijn bedienden hoorden hem 
regelmatig jammeren. Hij riep: ‘Deze 
vijf jaar zijn zo snel gegaan. Alsjeblieft, 
gun me nog vijf vrolijke jaren!’ Na 
weken verscheen de jonge baron op de 
gang, zijn haren grijs en zijn gezicht 
dat van een oude man.
Daags daarna klonk plots de stem van 
de barones. Grijnzend kwam ze uit de 
kamer van de baron en liep naar een 
gereedstaand rijtuig. ‘Ik denk dat de 
baron jullie hulp nodig heeft’, zei ze 
bij het afscheid tegen de bedienden. 
Daarop reed ze weg, met onbekende 
bestemming. In zijn kamer vonden 
de bedienden de baron, net dertig 
jaar oud, dood op de grond, met een 
verschroeid papier in zijn handen. Hij 
werd begraven op de Oosterbegraaf-
plaats. Ik hielp mijn vader zijn graf 

Het spookuur (deel 2)
te delven.’ De oude doodgraver kijkt 
journalist Bram serieus aan. ‘Maar nu 
werd het allemaal nog vreemder.’

‘Op een oktoberavond, vijf jaar later, 
werd er op de deur van ons huisje op 
de begraafplaats geklopt. Wij kregen 
’s avonds nooit bezoek. Mijn vader 
opende de deur. Voor hem stond de 
barones: ‘Doodgraver, breng mij al-
stublieft naar het graf van mijn man.’ 
Samen verdwenen zij het schemer in. 
Bij het graf aangekomen steeg er plots 
een witte schim jammerend op uit de 
grond: ‘Gun mij nog vijf vrolijke jaren!’ 
Mijn vader draaide zich om om te 
vluchten en ontdekte dat de barones in 
rook was opgegaan. Even later kwam 
mijn vader weer thuis. Lijkbleek. Een 
week lang sprak hij geen woord.’

‘De tijd ver7streek. Ik had inmiddels 
mijn vader opgevolgd als doodgraver 
en woonde nu alleen in het huisje. Op 
een oktoberavond gebeurde mij pre-
cies hetzelfde. Iedere vijf jaar bracht 
ik de barones naar het graf en iedere 
keer weer verscheen de jammerende 
schim tussen de graven.
Inmiddels ben ik met pensioen en 
wordt de begraafplaats geruimd om er 
een museum te bouwen. Maar het graf 
van de baron ligt er nu nog. Het kon 
niet eeuwig voor de mensen verbor-
gen blijven. Daarom plaatste de politie 
een wit paaltje: om de aandacht af te 
leiden van de schim.’

Bram neem afscheid van de doodgra-
ver. Hij loopt richting Linnaeusstraat, 
blijft dan huiverend staan. Liever 
neemt hij vanavond een andere route. #

Nacht lengt zich aan met een roze maan
verliezen wolken honing zich
in zichzelf, je gedoofde mond licht op
uit het gordijn van de nacht

voor even speelt de nacht met je schaduw
ontneemt je van je woord, verpakt in
lijzige stilte kijk je me aan, vaagt je
weg in de kracht van de nacht

zwermen kraaien krassend
door dwarrelend sneeuwgordijn

je onuitgesproken woorden
slaan uiteen

in de slonzige wind.

Ruim 100 jaar geleden inter-
viewde journalist Bram van 
Brabant de doodgraver. Op 
de plek van het graf staat nu 
het Tropenmuseum. 

Uit: ‘Beelden van Oost’ van Méland Langeveld (te koop bij 
alle boekhandels in Oost).
‘Mbulu Ngulu’ is van Alexander Schabracq. Het beeld is 
in 1991 geplaatst op een reclamezuil, op de hoek van de 
Sarphatistraat en de Oostenburgergracht.

Wolken honing
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Poppentheater Koos 
Kneus
Voorstellingen op zondagen, altijd 
inclusief schminken.
zo 17 dec 11.00 – 12.15:  
Een huishouden Jan Klaassen (2-4 
jr) 
door gastspeler: Poppenkast Opge-
past (Erik van Ophem) 

zo 17 dec 13.00 – 15.00: 
Jan Klaassen en Katrijn en de grote 
broze wolf (4-8 jr)
door gastspeler: Poppenkast Opge-
past (Erik van Ophem) 
zo 24 en 31 dec en 7 jan gesloten
zo 14 jan 11.00 – 12.15:  
Jan Klaassen en het eigenwijze ei 
(2-4 jr) 
door gastspeler: Poppenkast Opge-
past (Erik van Ophem) 
zo 14 jan 13.00 – 15.00: 
Jan Klaassen en de vieze beesten 
(4-8 jr)
door gastspeler: Poppenkast Opge-
past (Erik van Ophem)
zo 21 en 28 jan en 4 feb 11.00 – 
12.15: 
Het kleine meisje, de heks en de uil! 
(2-4 jr)
door gastspeler: Lulu’s poppenthea-
ter (Marloes Gies)
zo 21 en 28 jan en 4 feb 13.00 – 
15.00: 
Het geheimzinnige bos! (4-8 jr)
door gastspeler: Lulu’s poppenthea-
ter (Marloes Gies)
Reserveren noodzakelijk! Via web-
site of tel.nr. 020-6928532.
Voor reserveren en meer info: 
www.kooskneus.nl 

Plein Theater 
za 16 dec 20.30: 
About Time – But What About (mu-
ziektheater) 
za 23 dec 20.30: 
‘Ze zitten en zeggen even niets’ van 
Ali Junejo – Studio Antigone
wo 27, do 28, vr 29 en za 30 dec: 
White/Wit (zie kader elders op de 
pagina)
zo 14 jan 15.00: 
Nieuwe Noten Amsterdam: The 
Grand Percussionist
Yung-Tuan Ku & Che-Sheng Wu 
(slagwerktheater)
Zie verder: www.plein-theater.nl

Badhuistheater
za 16 dec 20.00: 
‘Oh My Gosh’ Xmas Special: the 
improvised reality show
di 19 dec 20.00: 
Tag Out Xmas Special: Charles 
Dickens goes Bonkers!
vr 2 en za 3 feb 20.00: 
Campfire of new writing: Second 
Edition
Zie verder www.badhuistheater.nl 

Jungle Amsterdam 
---ELKE WEEK---
van wo t/m za 12.00 – 17.00: 
Afvalpaleis en weggeefwinkel
2e locatie: Dapperstraat 76-82
elke ma 20.00 – 00.00: 
Kizz Meetup, met DJ Traybeatz
elke di 09.30 – 11.30: 
Sfera / Rond-Om Dansworkshops 
voor vrouwen uit Oost
elke wo 12.00 – 17.00: 
Repair Café Elektronica in Afvalpa-
leis
elke wo 20.00 – 22.00: 
Biodanza met Lyan
elke do 09.00 – 12.00: 
Jungle vrouwenochtend
elke do 12.00 – 17.00: 
Repair Café Textiel in Afvalpaleis
elke vr 11.00 – 13.00: 
Infopunt duurzaamheid in Afvalpa-
leis, inclusief groen- en afvalspreek-
uur
elk zo 18.30 – 23.00: 
Ecstatic dance Amsterdam
---AGENDA---
za 16 dec 20.00 – 00.00: 

Nataraj: dansen op blote voeten!
di 26 dec 19.00 – 23.00: 
Kerst Tango Salon met DJ Arjan ‘el 
Irresistible’
Zie verder www.jungle.amsterdam 

Tropenmuseum/Wereld-
museum
---TENTOONSTELLINGEN---
Nu te zien: 
Someone is getting rich
16 kunstenaars onderzoeken de 
relatie tussen kolonialisme en het 
mondiale financiële systeem
t/m 3 maart 2024: 
Diva’s: bezieling en beleving in 
Arabische muziek en cinema
t/m 21 april 2024: 
Plastic Crush
t/m 1 juli 2024: 
Sabi Suriname
altijd te zien: 
Onze koloniale erfenis 
altijd te zien: 
What’s the story?
altijd te zien: 
Things That Matter
Meer info, ook over eenmalige acti-
viteiten: www.tropenmuseum.nl 

Framer Framed
---EXPOSITIES---
t/m 14 jan 2024 di – zo 12.00 – 
18.00: 
Performing Colonial Toxicity, an 
exhibition by Samia Henni
Meer info: framerframed.nl

Tot Zover
 t/m 11 febr 2024, wo t/m zo 11.00 
– 17.00: 
Een Lekkere Dood
Wat eten we bij afscheid en rouw?
Meer info: www.totzover.nl 

De Nieuwe Ooster
elke eerste zondag van de maand 
om 13.00: 
Rondleiding door Stichting Arbore-
tum De Nieuwe Ooster; opgeven via 
www.denieuweoosterbomenpark.nl 
elke laatste zondag van de 
maand om 11.00: 
Nabestaandencafé in café Roosen-
burg; info: m.smeding@amster-
dam.nl 
Meer info: www.denieuweooster.nl 

Genieten
elke maandag 19.30 – 21.30: 
Bridge introductie cursus
elke dinsdag 17.30: 
Resto van Harte, gezellig avondje uit 
met driegangen diner

De Nieuwe KHL
zo 17 dec 16.00: 
Solo met z’n drieën: Vera van der 
Poel, David Middelhoff en Sander 
Donkers
vr 22 dec 19.00: 
Rise and Dine: gospelkoor ‘Rise and 
Shine’ brengen een swingend en 
inspirerend repertoire tijdens een 
driegangen Kerstmenu
za 23 dec 20.30: 
Maar wat er ook gebeurt er klinkt 
muziek – Olga Zuiderhoek

zo 24 dec 15.30: 
KHL Chantant: Kerst!
wo 27 dec 20.30: 
Maar wat er ook gebeurt er klinkt 
muziek – Olga Zuiderhoek
vr 29 dec 18.30: 
Gipsy Saloon Oudjaars-Editie
zo 31 dec 21.00: 
Great Gatsby Club – Party & Show
zo 7 jan 16.00: 
Songs for Leonard
wo 10 jan 19.30: 
Popup Choir: I follow rivers
vr 12 jan 20.30: 

Roel C. Verburg: stand-up liedjes-
zanger of gitaar-comedian
zo 14 jan 16.00: 
Joost Botman – What is truth? (over 

het leven van Cash)
vr 19 jan 20.30: 
Abel’s Americana
zo 21 jan 15.30: 
KHL Chantant: (Over)Zee
zo 28 jan 16.00: 
Treoar & Fay Lovsky
vr 2 feb 20.30: 
Wie is Robert Johnson, niet?
zo 4 feb 16.00: 
Les deux je veux
Meer info: www.denieuwekhl.nl 

Badhuistheater
Boerhaaveplein 28
badhuistheater@gmail.com

Plein Theater
Sajetplein 29
020-6654568.

Tropenmuseum
Linnaeusstraat 2 
020 5688200 

Poppentheater Koos Kneus
Iepenplein 40
020-6928532

Jungle Amsterdam
Tweede van Swindenstraat 26 
020-7373326,

De Nieuwe KHL
Oostelijke Handelskade 44A
020-7791575

Framer Framed
Oranje-Vrijstaatkade 71

Tot Zover
Kruislaan 124 

Genieten
Oranje-Vrijstaatplein 2
0900-9003030

Adressen 

Een feestelijke sfeer met 
beeldende kunst, een heerlijk 
diner, de voorstelling en 
een knallend feestje na elke 
voorstelling!
Programma:  
Woensdag 27 december
18.00 Fancy Streetfood Diner
20.30 CANVAS – She Who 
Makes Noise
22.00 PARTY met Dykes on 
Decks
Donderdag 28 december
18.00 Fancy Streetfood Diner
20.30 CANVAS – She Who 

Makes Noise
Vrijdag 29 december
18.00 Fancy Streetfood Diner
20.30 CANVAS – She Who 
Makes Noise
22.00 PARTY met Dykes on 
Decks
Zaterdag 30 december
18.00 Sip & Paint
20.30 CANVAS – She Who 
Makes Noise
22.00 PARTY met Dykes on 
Decks
Meer info & tickets op www.
plein-theater.nl 

Op maandagavond van 
19.15 tot 22.00 uur kan 
iedereen gratis meezingen. 
De begeleiding is van Ton 
de Rooij met zijn accorde-
on. Het vindt telkens plaats 
in Brouwerij Poesiat & 
Kater (Polderweg 648).

Het repertoire is elke 
maandag weer net even 
anders: op de 1e maandag 
van de maand ‘populair Ne-
derlands’, op de 2e ‘Sixties-
pop’, op de 3e ‘Nederlands’, 
op de 4e ‘populaire num-
mers in het Italiaans, Frans, 
Spaans of Duits’ en op de 
5e maandag van de maand 
‘American country classics, 
Iers en Gospel’.

Elke week 
meezingfeest

Expositie van Het Buurtatelier in OBA Javaplein, tot 2 februari 
2024.
Kom kijken naar de grote buurtkaart en de bijzondere 
schuilplekken voor wilde dieren ontworpen door de kinderen. 
Buurtkinderen exposeren samen met de kunstenaars Horst 
Grütering, Marjan van Herpen en Claudia Temperilli

De Stad, mijn buurt en Ik

White/Wit in Pleintheater

Tussen kerst en oud en nieuw organiseren Plein Theater & She 
Who Makes Noise een avondvullend programma rondom de visu-
ele livemuziek performance CANVAS.

Kijk voor onder  
andere meer agenda-

informatie op 
www.oost-online.nl

Rise and Shine
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‘Als we wisten wat we deden…’

Jim Jansen: ‘In 2020 verscheen tijdens 
corona ons eerste boek over weten-
schappers: CoronA tot Z. Ook het 
vierde boek in deze reeks is dit jaar 
weer ontstaan in de Coffee Company 
op de Middenweg. Het is mijn tweede 

huiskamer en ik zit daar iedere och-
tend vanaf half 8. Ik interviewde er 
de meeste wetenschappers aan de 
hand van de letters van het alfabet 
en schreef aan dit boek. En ook nu 
vroeg ik Dolf om over elk thema een 

Tekst: Lennie Haarsma | Fotografie: Eddy Ellert

Deze broedplaats is pionier op de 
zandvlakte en brengt het gebied 
tot leven. Ons kantoor huist in 
een van de vier bouwblokken en 
onze buren zijn makers en crea-
tieve instellingen. Van fotografen, 
theatermakers tot filosofen. In de 
ateliers wordt gemaakt, er is ke-
ramiek, schilderkunst. Opvallend 
veel makers werken met textiel, 
zoals tuften of breien. We vinden 
het heel inspirerend, er heerst 
een energieke vibe en we bouwen 
nieuwe relaties op. We zullen 
vast en zeker nieuwe makers 
ontmoeten waarmee we ook voor 
de klas gaan werken.

Het Baggerbeest
Baggerbeest is hét 
culturele ankerpunt 
van de stadswijk-in-
wording: de Sluisbuurt. 
Het baggerbeest is de 
allereerste bebouwing 
op deze enorme zand-
vlakte. Het stadsdeel 
Oost groeit de komende 
jaren hard, binnen 15 jaar zullen er 
in deze nieuwe wijk 11.000 mensen 
wonen. De verwachting is dat de 
buurt het nieuwe Manhattan aan het 
IJ wordt en wij in onze blokhut de 
menselijke maat weten te behouden. 
Wij bewegen mee en hopen vele jonge 

De Rode Loper op School is met vele makers 
neergestreken in het Baggerbeest. De naam 
van de broedplaats verwijst naar een amfibisch 
diertje dat hier uit het slib van het IJ is gekro-
pen om zich nieuw terrein eigen te maken. 

Tekst: De Rode Loper op School 

Pionieren in de 
Sluisbuurt

Jim Jansen en zijn broer Dolf zijn bekenden in Oost. Voor het 
vierde jaar op rij schreven ze over de nieuwste wetenschap-
pelijke inzichten van 26 wetenschappers. Het resultaat? Een 
zeer toegankelijk en betaalbaar boek. Leuk als cadeau voor de 
feestdagen. Jim Jansen vertelt over het waarom en de criteria 
van het boek. 

column te schrijven. Nadenkend over 
een passende titel voor dit boek zei 
Dolf spontaan in vloeiend Engels: ‘If 
we knew what it was we were doing, it 
would not be called research’. Hij bleek 
dit niet zelf bedacht te hebben, het was 
een uitspraak van Albert Einstein die 
velen dagelijks inspireert. Zo ontstond 
de titel: Als we wisten wat we deden, 
heette het geen onderzoek.’

Rode draad
‘Het is een weerslag, een soort ther-
mometer van de wetenschap van het 
afgelopen jaar. Ik ben een grote fan van 
Einstein en deze grootste natuurkun-
dige uit de geschiedenis vormt samen 
met ChatGPT een rode draad door het 

boek. Dolf en ik zijn al 52 jaar broers en 
ik vind het leuk om met hem samen te 
werken. In A, over artificiële intelligen-
tie, zet hoogleraar Frank van Hamelen 
AI -en ChatGPT in het bijzonder, in 
historisch perspectief. Iedereen merkt 
dat het er is: Google gooit het op de 
markt en er zijn meer dan 100 miljoen 
gebruikers. Maar we moeten ook kijken 
welke regels er moeten ontstaan.’

Gedicht
‘In de bijdrage ‘Controle’ van sportpsy-
choloog Nico van Yperen zegt hij over 
Sifan Hassan dat je wel heel hard kunt 
trainen, maar dat zij marathons met 

een Nederlandse recordtijd van 2.18.33 
won omdat zij zich volledig richtte op 
waar ze controle over had. En daar kon 
Dolf dan weer een mooi gedicht over 
schrijven.
‘Duister’, het interview met Hans Cle-
vers, hoogleraar moleculaire genetica, 
vond ik zo mooi. Hij maakt organen na 
en doet onderzoek op organen; zo kun 
je misschien organen vervangen. Hij 
gaat voor zijn onderzoek het volledige 
duister in en durft zich op onbekende 
paden te begeven.’

Criteria
‘Als je Einstein zegt, dan zeg je welhaast 
automatisch Robbert Dijkgraaf. Volgens 
hem wordt het pas echt spannend als je 
iets gaat onderzoeken waar je echt niks 
van weet en zelfs geen clou over hebt. 
En natuurlijk geeft buurtgenoot Erik 
Scherder bij de letter K van kunst en 
cultuur aan dat door bewegen het brein 
wordt uitgedaagd, verrijkt, gevormd en 
beloond.
Wat criteria betreft heb je natuurlijk 
altijd je favorieten en mijn werk voor 
het tijdschrift New Scientist speelt ook 
een rol. Ik wilde aandacht besteden aan 
inzichten vanuit diverse hoeken: alfa, 
bèta, gamma en alles wat ertussen zit. 
Ik maakte een schema van de letters 
A tot en met Z, keek naar verhouding 
man- vrouw, jong en oud en wat er op 
dit moment speelt.’

‘Hoe Einstein over deze bundel zou 
denken? Einstein was iemand die heel 
erg van wetenschap hield; van nieuwe 
inzichten. Of het nu over ‘Zelfbeheer-
sing bij obesitas’, ‘AI’ of het ‘Y-boson’ 
gaat, iedereen kan hier wel iets van 
leren. Ik denk dat collega Einstein ons 
boek wel zou waarderen.’ #

Oosterlingen met de kunst vanuit het 
Baggerbeest in aanraking te brengen, 
binnen- en buitenschools.

Ontwerpwedstijd
Ontwerp je mee aan onze nieuwe 
mascotte!? Vul/ kleur/ beplak ons 

baggerbeest. Het leukste ontwerp 
wordt getuft door kunstenaar 
Amber Arts. Knip je ontwerp uit, 
vul je gegevens in en stuur het voor 
1 februari naar: De Rode Loper op 
School – Rudi van Danzigstraat 5-7, 
1095 PK Amsterdam. #

‘Collega Einstein 
zou ons boek wel 
waarderen’

11 november j.l. presenteerden Jim en Dolf hun boek in de Kleine Komedie
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Tekst: Annette Douwes | Fotografie: Frank Schoevaart

Tekst en fotografie: Ank Engel

Jan Schep: nieuw leven na pensioen

Kinderen vinden speeltuin leuk, 
maar wel vies 

Daar volgde Dwars hem het afgelopen 
jaar met klas 6/7 van de Lidwinaschool 
in Avonturen op de Schooltuin. Jan heeft 
een creatieve geest en hij heeft inmid-
dels behoefte aan meer vrijheid en tijd 
voor zijn eigen bedrijf Dubbelgroen, een 
winkel voor tuinontwerp en -advies, 
tuingereedschap, biologische zaden 
en bollen. Er worden ook workshops 
gegeven. Bovendien schrijft hij - ge-
dichten en romans - en hij schildert en 
beeldhouwt.

Twee rechterhanden
Jan: ‘Ik groeide op in Gorinchem, volgde 
de lagere landbouwschool en ging in 
een leerwerktraject aan de slag als ho-
venier. Na militaire dienst ben ik gaan 
reizen naar het Middellandse Zeegebied 
en het Midden Oosten.’ Met zijn twee 
rechterhanden verdiende hij de kost als 
klusser. Na verloop van tijd wilde hij 
toch weer verder leren en voltooide hij 
de opleiding ‘Activiteitenbegeleiding’ in 
Amsterdam. Jan: ‘Daar raakte ik betrok-

De zusjes Nourain (8 jr.) en Maysam  
(6 jr.) die in Amsteldorp wonen, spelen 
zo nu en dan in de speeltuin, meestal 
met andere kinderen uit de buurt. Zij 
vinden de speeltuin leuk, maar wel 
vies. Maysam zegt: ‘De glijbaan is leuk, 
maar erg lang. Voor grote kinderen is 
dat goed, maar als je nog klein bent, 
dan zie je niet meteen hoe lang en als 
je daar halverwege van schrikt, kun je 
niet meer terug.’ Ze is van mening dat er 
meer rekening moet worden gehouden 
met de leeftijden van de kinderen: ‘Als 
je ze in leeftijdsgroepen indeelt is dat 
veiliger.’ 
Nourain is het met haar zus eens en zij 
vertelt dat de speeltuin bij haar school 
mooier is en veel schoner. Zij vindt 
hygiëne het allerbelangrijkste: ‘Op de 
glijbaan krijg je zand in je ogen en er 
zijn soms honden, die het terrein erg 
vies maken.’ En: ‘De gemeente moet 
maar eens alle speeltuinen in Amster-
dam gaan vergelijken om te zien hoe het 
beter kan. Een conciërge en regelmatig 
schoonmaken! Dat zou al een verbete-

Als tuinmeester bij de Amsterdamse Schooltuinen heeft Jan 
- what’s in a name - Schep (62) de afgelopen 36 jaar veel kinde-
ren plezier in tuinieren bijgebracht. Regelmatig komen er kin-
deren op de schooltuin wier ouders ook al les van hem kregen. 
De laatste jaren werkte hij voornamelijk op Schooltuin de Vink, 
bij Park Frankendael. Per 1 december is hij gestopt. 

De speeltuin in de Fizeaustraat in Amsteldorp, die dagelijks 
wordt geopend en gesloten door vrijwilligers, heeft een belang-
rijke functie. Er spelen niet alleen veel kinderen, die er gratis 
terecht kunnen, maar er worden ook regelmatig evenemen-
ten georganiseerd, zoals het paasfeest, de zomermarkt en het 
buurtkamperen. 

ken bij een experimentele dagbesteding 
voor verstandelijk gehandicapten op 
boerderij De Hoef in Giessenburg onder 
leiding van psycholoog Hans Nobel. Ik 
werkte er drie jaar als ‘groepsleider 
moestuin’ en leerde op een vrijere, 
creatieve manier met de kinderen te 
werken, met meer oog voor hun moge-
lijkheden en minder vanuit vooropge-
zette protocollen.’

Vervolgens ging Jan tuinarchitectuur 
studeren. In 1993 raakte hij betrokken 
bij de Schooltuinen, waar natuuredu-
catie hoog in het vaandel staat. Zijn 
contract behelsde de eerste drie jaar 
een half jaar werken - een half jaar 
wachtgeld. Dat gaf hem de gelegen-
heid om wederom te gaan reizen: naar 
Australië, Nieuw-Zeeland, Indonesië en 
Midden-Amerika. Tot zijn vaste aanstel-
ling in 1996. Daarna woonde hij met 
zijn gezin nog drie jaar op Sint Maarten. 
Zijn vrouw werkte daar als coördinator 
van de bibliotheken. Jan fungeerde als 
huisman en voetbaltrainer.

Gelanterfant
Jan zal de schooltuin missen: ‘Vooral het 
lesgeven en de vrolijkheid van de kin-
deren, het ‘buiten spelen’. Je volgt een 
groep een jaar lang en ziet de kinderen 
veranderen, groeien en genieten. Kinde-

ring zijn.’ Ze denkt dat de gemeente er 
wel genoeg geld voor heeft. 

ren kunnen hier andere vaardigheden 
laten zien en ontwikkelen dan in de 
klas: met de handen werken’. Hij houdt 
niet van lanterfanten en de kinderen 
vinden hem streng. ‘Maar ook leuk en 
duidelijk, waardoor we ook mooie resul-
taten boeken.’

Het blijft hem verwonderen hoe er op 
de kale grond in januari vanuit niets 
iets gaat groeien en bloeien vanaf april, 
met afgelopen zomer en najaar een 
superoogst. Jan: ‘Alhoewel er zeker ook 
slechte jaren voorkomen. De hele tuin 
heeft wel eens onder water gestaan, met 
eenden die daarin zwommen.’
Jan is groot voorstander van de nieuwe 
ontwikkelingen op het gebied van bo-

dembeheersing: ‘Zoveel mogelijk groene 
bemesting en de grond zo min mogelijk 
met gereedschap bewerken. Dat heeft 
ondermeer te maken met het gebrek 
aan vorst in de steeds zachtere winters’.

Vroeg op
Zijn sympathieke collega’s gaat hij be-
slist missen, evenals de structuur die het 
werk hem geeft. Wat hij zeker niet zal 
missen is het vroege opstaan: ‘Ik begin 
al om half acht!’ Jan is geliefd op de tuin, 
waar hij bekendstaat als probleemoplos-
ser, verbinder, stimulator en verhalen-
verteller. Hij zal node gemist worden. #

www.dubbelgroen.com 
020-772.28.65 / 06-4250.1181

Jan Schep gaat de schooltuin missen

Severios (met fiets), Nourain, Maysam en Arsenios

‘Kinderen leren hier 
andere vaardigheden 
dan in de klas’

‘Bladeren en modder 
horen er gewoon bij’

Veilig
De broertjes Severios (8 jr. ) en Arsenios 
(5 jr.) vinden vooral de draaimolen en 
de kabelbaan leuk. Severios zegt: ‘Op 
de glijbaan is wel eens akelige graffiti 
geschreven en dat is er moeilijk af te 

krijgen. De speeltuin is niet schoon en 
soms eng, vooral als het donker wordt.’ 
Hij zou een grote moestuin willen, maar 
Arsenios wil de speeltuin afbreken en 
een hele nieuwe bouwen: ‘Er liggen 
wel eens snoepjes in de kastjes van het 
huisje, maar ze worden nooit uitgedeeld 
of verkocht.’ Zou dat komen omdat er 
niet genoeg vrijwilligers zijn? Dat weten 
ze niet precies. Ze hebben er wel eens 
een lieve meneer met een baard gezien: 
‘Dat is vast een vrijwilliger.’ 
Een (andere) vrijwilliger vertelt dat een 
inbreker de glazen deur van het huisje 
kapot heeft geslagen; verbazingwek-
kend: ‘Er is niets te halen!’ ‘Kinderen 
kunnen hier niet zomaar de weg op 
lopen. Dat is wel veilig.’ Hij werkt er 
met plezier, maar: ‘Het onderhoud kost 
veel tijd. Graag vrijwilligers erbij dus.’ 
(speeltuinamsteldorp.nl) 
 
Overzichtelijk
Er wordt ook gebruik gemaakt van 
de speeltuin door de kinderen van 
Kindergarden, de kinderopvang in de 
Fizeaustraat. Een medewerker van de 
opvang zegt: ‘Het is niet zo vies, hoor! 
Bladeren en modder horen er gewoon 
bij. Alleen het toilet zou schoner kun-
nen, maar dat is een lastig karwei. Het 
terrein is groot en het is fijn dat er een 
overzichtelijke speelplaats is. Het speel-
goed, dat overal verspreid ligt, heeft wel 
eens reparatie nodig. Veel fietsjes zijn 
kapot.’ #
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Tekst: Ellen Ros | Fotografie: Henk Pouw

Lekker glijden, dat is de kick!

Dat de Jaap Edenbaan op deze plek 
in de stad er nog steeds is, is echt 
uniek, aldus directeur Joris Wou-

ters. ‘Dit is de oudste kunstijsbaan ter 
wereld. Vier jaar geleden was duidelijk 
dat we niet verder konden met de oude 
baan. Meerdere scenario’s om de baan 
te verplaatsen passeerden de revue. 
Gelukkig heeft de gemeente Amsterdam 
uitgesproken dat ze de Jaap Edenbaan 
voor de stad willen behouden. Daarbij 
is een overtuigend argument dat de 
baan voor de jeugd makkelijk bereik-
baar moet blijven met de fiets of het 
openbaar vervoer. Daarmee kwam vast 
te staan dat het complex op de huidige 
plek zou blijven.’
Vorig jaar februari nam de gemeente-
raad het besluit. Het vergde een fikse 
investering om de buitenbaan helemaal 
kaal te schrapen, nieuwe leidingen te 
leggen, de installatie te vernieuwen en 
nieuwe elektrische dweilwagens aan te 
schaffen.

#DWARS DOOR DE BUURT / NUMMER 239

De Jaap Eden IJsbaan is vernieuwd en sinds eind oktober weer 
open voor publiek. Een kans voor alle buurtbewoners om ken-
nis te maken met het buiten schaatsen op kunstijs. Voor veel 
kinderen in Amsterdam is dit hun eerste ervaring.  

‘Een duurzamere schaatsbaan moest er 
komen’, aldus Joris Wouters, ‘dus er zijn 
nieuwe technieken ingezet, andere koel-
middelen, we gebruiken zonnepanelen, 
we hebben ledlampen in de lichtmasten 
en we hergebruiken de restwarmte van 
de installatie voor de gebouwen. 

We hebben ook onderzocht of het 
duurzamer is een dak over de baan te 
bouwen maar dat blijkt niet zo te zijn. 
De nieuwe techniek maakt het mogelijk 
dat de ijsmeester vanuit huis de installa-
tie bedient en die installatie kan zichzelf 
instellen op veranderend weer.’
‘Het bekende ‘krabbelbaantje’ hebben 

we een stuk verplaatst. We hebben nu 
meer ruimte voor bezoekers om buiten 
met het hele gezin neer te strijken. We 
willen de baan en de hal zoveel mogelijk 
voor publiek open hebben en we gaan 
dus om 8 uur open en de hal sluit pas 
‘s avonds laat. We hebben een online 
reserveringssysteem ingevoerd, handig 
en ontstaan in de coronatijd, zodat we 
slimmer kunnen programmeren.’

Oer-Hollands
Het rondje schaatsen is een oer-Hol-
landse traditie en daarvoor wil de Jaap 
Edenbaan zoveel mogelijk open staan. 
Er wordt vrij geschaatst maar ook veel 
gelest. Maar Joris Wouters realiseert 
zich ook dat veel kinderen deze traditie 
niet kennen en op een andere manier 
‘aangetrokken’ moeten worden. 
De ervaring van het glijden, de pret met 
elkaar op het ijs, dat is ook wat gym-
leraar Maarten van Beek de kinderen 
wil meegeven. ‘We zijn met de kinde-
ren ruim een uur op de baan. Als ze 
eenmaal in de gaten hebben hoe ze de 
schaatsen stevig vast kunnen maken 
en steun hebben, dan gaan ze er zo 
vandoor. Na een uur zijn ze allemaal 
helemaal kapot en dan is het mooi ge-
weest. Hier en daar een pleister en dan 
zijn we voor het eind van de schooldag 
weer terug.’

‘Tigers’
Joris Wouters: ‘Het baanschaatsen is 
natuurlijk niet het enige dat hier valt te 
beleven. Buiten allerlei mogelijkheden 

om uitjes te organiseren voor bedrijven 
(b.v. curling) en leuke verjaardagspartij-
tjes worden er andere sporten bedreven 
in de hal: het ijshockey, shorttrack en 
kunstrijden. We hebben hier de thuis-
basis van de ‘Amsterdam Tigers’. Ik kan 
iedereen aanraden een keer te gaan 
kijken naar een ijshockeywedstrijd. 
Het is echt spectaculair, dynamisch en 
spannend om naar te kijken. Shorttrack 
en kunstrijden hebben momenteel een 
wachtlijst. We hebben maar één hal dus 
de mogelijkheden zijn beperkt.’

Geen tweede hal
De ijshal is 50 jaar oud en aan vervan-
ging toe. Dat geldt niet alleen voor de 
ijsvloer en het gebouw, maar ook voor 
de faciliteiten. ‘Bedenk dat het ijshoc-
key nu veel meer beschermende kledij 
gebruikt, maar ook dat er vroeger geen 
ijshockey voor dames bestond en er 
dus nieuwe kleedkamers nodig zijn’, 
aldus Joris Wouters. Het liefst had hij 
een tweede hal erbij gehad, daar is ook 
vraag naar. De gemeente heeft echter 
duidelijk gemaakt dat het uitgangspunt 
is: vervangen wat vervangen moet 
worden, uitbreiden zit er - financieel 
gesproken - niet in.
‘Volgend jaar krijgen we hopelijk de 
plannen rond met de verenigingen voor 
het vernieuwen van de hal. We willen 
het zo aanpakken dat de verenigingen 
zoveel mogelijk hun programma door 
kunnen laten gaan. We gaan de uitvoe-
ring in fasen doen: dus eerst de ijsvloer 
vervangen en in de zomer de ‘schil’ 
daaromheen aanpakken. Deze winter 
gaat nog alle aandacht naar de buiten-
baan en willen we op alle mogelijke 
manieren onderzoeken hoe we nieuw 
publiek kunnen trekken.’ #

Ook in herfstweer rondjes maken

Het ijs is er ook om te ‘hangen’

‘We hergebruiken  
de restwarmte voor 
de gebouwen’

Uitje voor groep 6 van Aldoende 

Op 8 november vertrekt gymleraar Maarten van Beek van basisschool Aldoende met 
kinderen en begeleiders met het openbaar vervoer naar de Jaap Eden IJsbaan. Hij heeft 
er al voor gezorgd dat er schaatsen beschikbaar zijn in de juiste maten. Veel kinderen 
uit de twee groepen hebben geen schaatsen en hebben het ook nog nooit gedaan. Het 
‘krabbelen’, zoals het schaatsen achter een rekje of stoeltje wordt genoemd, is de eerste 
stap. Deze ochtend is de krabbelbaan helaas niet beschikbaar en mogen de kinderen 
schaatsen in de hal.
Maarten: ‘We doen dit uitje elk jaar met groep 6. Het is heel fijn dat de Jaap Edenbaan 
goed bereikbaar is voor ons, ook met de fiets. De gouden regel is dat de eerste 10 minu-
ten 80% van de kinderen op de grond ligt maar aan het eind is 80% eigenlijk al aan het 
schaatsen. De kick voor de kinderen is dat ze ervaren dat ze niet lopen maar echt gaan 
glijden!’

De Jaap Eden IJsbaan werd in 1961 
geopend en was daarmee de derde 
400-meterbaan ter wereld. 

De baan is vernoemd naar Jaap Eden, 
een Nederlandse schaatser en wielren-
ner die in beide sporten wereldkampi-
oen werd. Zijn bijnaam was ‘de locomo-
tief’. De ijshal opende in 1973 en werd 
voor veel verschillende evenementen 
gebruikt.

Foto: wikipedia.org
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met een brandglas een stukje celluloid 
aanschroeien. Je ziet nog wel eens kin-
deren hinkelen maar het is veel te druk 
geworden op de stoep. Jongens rijden 
met hun fatbike keihard over de stoep, 
die niet langer veilig is. ‘In de winter 
reden we zelf wel sleetje lekker hard 
van de Bredeweg af naar beneden. Het 
was toen nog niet zo druk.’
De straat met z’n mooie bomen is in  al 
die jaren niet erg veranderd. ‘Alleen de 
lantarenpalen, die hier opeens versche-
nen vind ik verschrikkelijk lelijk. Van 
die grijze dopjes. Ik heb nog geprotes-
teerd bij de gemeente. We hadden hier 
dezelfde mooie klassieke lantarens als 
aan de Bredeweg.’

Noodhek
Sonja stoort zich aan het lelijke noodhek 
richting Hogewegpleintje voor de hoge 
stoeprand tegen al te snelle scooters en 
auto’s. Waarom nog steeds geen reflec-
toren geplaatst nu er zich pas nog een 
jongen dood reed? 
Ze koestert haar straat en veegt regel-
matig haar stoepje schoon. ‘Hiernaast 
zaten een kousenreparatiezaakje en een 
slagerij met kadavers voor het raam. 
Op de hoek had je de melkboer en de 
kapper. Even verderop de antiekwinkel 
van meneer Schniedewind; zijn vrouw 
verkocht aan de overkant gloeilampen. 
En dan had je de sigarenwinkel, de 
verfwinkel waar nu café 1900 is, het 
oliemannetje verder in de straat, en 
waar nu de juwelier zit, cadeauwinkel 
Fantasta. Ja, de Hogeweg was vroeger 
een gezellige winkelstraat.’ #

Tekst en fotografie: Jaap Kamerling

Tekst: Anneke Hesp  |  Fotografie: Petra Seel

Het huis met de pop  

Marije en Larissa winnen beker 
bij EK Twirling  

De charmante Sonja Bakker woont al 80 
jaar in het sfeervolle huis waar ze ook 
geboren werd. Wat ziet de pop in het 
huis met de trapgevel van rond 1900? 
Misschien de klassieke buffetkast? Of 
het kastje met de fotootjes; Sonja en 

Twirling? Wat is dat? Marije Seel (21) 
lacht. ‘Het is een megatoffe sport. Ja, het 
is niet zo bekend als voetbal of hoc-
key. Maar de emoties zijn minstens zo 
groot. Wat een kick toen in Bulgarije het 
Wilhelmus klonk; de tranen stonden ons 
in de ogen. Ik heb amper mee kunnen 
zingen.’ Na de wedstrijd had ze wel een 
week nodig om weer bij te komen. ‘Je 
wordt helemaal geleefd. Vrijwel elke 
minuut zijn er dingen die je moet doen. 
Van de buitenwereld merk je niet veel. 
Toen ik thuis kwam, hoorde ik dat er 
een oorlog was uitgebroken in Gaza.’

Lenigheid
Marije woont heel haar leven in de 
Watergraafsmeer. ‘Onze straat is heel 
gezellig.’  Haar opa woonde in De Pijp 
en gaf daar al majoretteles. Haar moe-
der kwam naar Oost en zij gaf ook les in 
twirling. ‘Majorette is de oude versie. Je 
hebt dan ook een baton en je loopt voor 
de drumband uit. Ik doe dat nog wel bij 
de intocht van Sinterklaas. Twirling is 
creatiever. Je doet dat in sporthallen, er 

Henk, de kinderen, vier kleinkinderen 
en een achterkleinkind. 

Snoepjes 
Zo’n 20 jaar geleden was de trend om 
geveltuintjes aan te leggen.  Sonja begon 

met wat plantenbakken en kwam toen 
op het idee van de pop, die het huis in 
loert. Sonja: ‘De pop is aan het kozijn 
bevestigd. Kinderen pakken hem wel 
eens op en merken dan dat de pop geen 
gezicht heeft. Ik was vroeger magazijn-
ontwerpster en heb hem gemaakt van 
een stuk rubber en wat ouwe lappen. 
Ze leggen wel eens een snoepje op het 
bankje, waarop de pop staat. Of een 
papiertje met vragen als ‘wanneer gaat 
de pop in bad?’.

Zwarte piet
Het is bijna een trekpleister geworden. 
Tot diep in de stad kennen de mensen 
het huis met de pop. Ze maken een foto. 
Een keer is de pop gestolen. Bakker: ‘Ik 
had hem aangekleed als zwarte piet. 
Zwart was ie niet eens. De dief liet een 
briefje achter ‘dat de pop racistisch 
was’. Flauw hoor, had dan gewoon even 
aangebeld, dan hadden we het erover 
kunnen hebben. De onverlaat is nooit 
gevonden.’ Gelukkig hebben de mensen 
over het algemeen respect voor de pop. 

Klassieke lantarenpalen
De straat heeft een brede stoep, waar 
ze als kind leuk kon spelen. Touwtje 
springen, knikkeren, hinkelen, ballen, 

Wie kent niet het poppenkindje aan de Hogeweg, dat al meer 
dan 20 jaar naar binnen loert in een huis dat prachtig in de 
zichtas van de Bredeweg ligt? Poppenmoeder Sonja Bakker 
kleedt haar pop elk seizoen opnieuw aan. We gaan langs voor 
een praatje.    

Voor Ajax was dit geen goed najaar. Maar twee meiden uit  
Oost behoorden tot de Nederlandse equipe die in oktober de 
beker veroverde bij de Europese Kampioenschappen Twirling 
in Bulgarije.     

De pop van Sonja Bakker krijgt elk seizoen nieuwe kleren

Rivergirls Marije en Larissa in Japanse stijl

zijn wedstrijden. Het doet een beroep 
op je lenigheid en je dansvermogen. Je 
moet je inleven in het moment, ex-
pressie is heel belangrijk, het gaat om 
uitstraling. In Bulgarije hadden we een 
nummer in Japanse stijl. We hadden bij-
passende kleren en donkere haren.’  Bij 
een wedstrijd is er de verplichte muziek, 
klassiek maar up-tempo. Zij zelf houdt 
meer van wat rustig bijvoorbeeld All I 
can ask van Adele. ‘Daar kun je meer 
emotie in leggen met je mimiek.’

Negentig graden
Als meisje van vijf ging ze al mee naar 
de les en zat op de vloer. Ze probeerde 
ook wat met een baton en op haar zesde 
deed ze al mee met de Nederlandse 
kampioenschappen. ‘Zo’n kleintje heeft 
natuurlijk een makkelijke routine. Je 
paradeert in een vierkantje en moet je 
benen op 90 graden bewegen. Vooral 
rechtop lopen en glimlachen. Ik ben zo 
blij dat ik er zo ingerold ben.’
Zowel twirling als majorette is vooral 
populair in de Bollenstreek en in 
Brabant. In Amsterdam zijn er de River 
Girls en Marije geeft les aan een nog 
klein clubje in de Jordaan. Ze vindt het 
jammer dat mensen denken dat het een 
oubollige sport is en niet zo populair. 
Een nadeel is dat ze zelf het geld bij el-
kaar moet zien te krijgen voor deelname 
aan wedstrijden en kampioenschappen. 

Kinderen leggen wel 
eens een snoepje op 
de bank

Lenigheid, dans- 
vermogen en emotie 
heb je nodig

Sponsoren
Voor Bulgarije betekende dat sponsors 
krijgen voor 1500 euro om de reis, het 
hotel en andere onkosten te betalen. Zij 
en Larissa Kool bedachten witte tassen 
waar alle namen van hun sponsors op-

stonden. Dat werkte boven verwachting. 
Maar ze heeft ook een groot netwerk. 
‘Dat is het voordeel van in deze buurt 
wonen. Ik heb het begin van mijn vak-
opleiding bij de Berkhoff aan de Wi-
bautstraat, daarna heb ik onder andere 
gewerkt in het Vlaamsch Broodhuys. 
Ook ben ik welpenleiding bij Scouting 
Oost 1 naast de Jaap Edenbaan en speelt 
trompet in de muziekvereniging. Tegen-
woordig werk ik wel buiten Oost, bij Van 
der Valk.’ #

Voor de komende Europese kampioenschappen in Eindhoven zijn de kosten wat lager. 
Maar wie de meiden wil sponsoren kan terecht bij htpps://gofund.me/376d8950
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Op een recente zitting bij de kanton-
rechter werd de gemeente gevraagd of 
er sprake was van vertraging van de 
werkzaamheden. Nee, die vertraging 
was er niet, werd toegegeven. 
De alternatieve, kleinere opslagplaats 
bij de Polderweg volstaat kennelijk 
voor ondersteuning van die werkzaam-
heden. Dit betekent volgens Peters dat 
het gebruik van het plantsoen helemaal 

niet nodig is. De gemeente noemt hen 
‘kornuiten van het Galileïplantsoen’ en
probeert hen de schuld te geven van 
vertragingen en extra kosten die ze 
moeten maken. ‘Onwaardig’ vindt 
Peters. ‘Afzien van de Galileïlocatie, 
afzien van het doodgaan van negen 
bomen, laat staan het terugbrengen 
in de oude groenstaat, is voor hen nog 
altijd niet mogelijk. Terwijl de praktijk 
duidelijk anders laat zien.’

Dubieuze en buurtonvriendelijke 
bestemmingen

vigerende bestemmingsplan. Inmid-
dels zo’n vier jaar geleden kwam een 
nieuwe eigenaar met een plan om de 
ruimte van 1800 m² te gaan gebruiken 
voor zogeheten creatieve industrie. Een 
groep van 35 bewoners kwam in verzet 
tegen de omgevingsvergunning die de 
gemeente verleende, ondanks het feit 
dat de functie ‘creatieve industrie’ op 
die plek strijdig is met de functie ‘be-
drijf’ van het bestemmingsplan.

Kees Uitenbroek is namens en met ge-
noemde groep al jaren in een juridische 
strijd gewikkeld: ‘Nee, ook bij de laatste 
zet van de gemeente – het bijstellen 
van de oorspronkelijke vergunnings-
verlening die was geëist van de rech-
ter – wordt geen enkele stap richting 
bewoners gedaan. Onze bezwaren van 
dreigende geluids- en lichtoverlast en 
toenemende parkeerdruk worden weg-
gewoven. Het afwijken van het bestem-
mingsplan blijft via allerlei juridische 
kronkelredeneringen gelegitimeerd 
worden. Wij blijven ons hiertegen ver-
zetten bij de rechter.’

De vraag rijst ook hier: is er misschien 
sprake van onmacht van de gemeente? 
Wordt er überhaupt geen inhoudelijke 
afweging gemaakt omdat bij intrekken 
van de vergunning schadeclaims van 
de ondernemer dreigen? Of vindt de ge-
meente die omwonenden ook hier sim-
pelweg ‘not in my backyard’ klagers?
Bij een vergelijkbaar conflict in een 
binnentuin aan de Weesperzijde kiezen 
gemeente en rechtsinstanties ook de 
kant van de ondernemer. De creatieve 
industrie in plaats van parkeerplekken 
lijkt er te komen, de waarschijnlijke 
overlast voor omwonenden wordt ont-
kend of gebagatelliseerd. 

Christus Koningkerk
Het voormalige pastoriegebouw is de 
entree en receptie, in de nieuwbouw 
zijn de meeste (prijzige) hotelkamers 
gevestigd van het enkele maanden gele-
den geopende Chassé Hotel Residency. 
De kerk is nog altijd grotendeels onge-
bruikt, na meer dan tien jaar aanloop 
naar realisatie van een hotel, een thea-
ter en een café – die laatste twee zullen 
nog wel een tijd op zich laten wachten. 
De kerk blijkt vooral gediend te heb-
ben als vehikel om op grote schaal wel 
bruikbare nieuwbouw naast de kerk 
gedaan te krijgen. Zelfs is de eigenaar 
door de gemeente de mogelijkheid ge-
boden om woningen te bouwen op een 
stuk grond dat er niet voor bestemd 
was en niet van hem was. 

Vergunningen zijn, vaak na gevraagde 
aanpassingen, op dubieuze gronden 
verleend. Bovendien is bij de uitvoe-
ring zeer regelmatig en sterk afgewe-
ken van die vergunningen. Omwonen-
den verwonderen zich er al jarenlang 
over. Maar ook juridische en ambte-
lijke instanties binnen en buiten de ge-
meente hebben hun grote vraagtekens 
bij het project. Rest de conclusie dat 
ook hier sprake is van het buitenspel 
zetten van omwonenden en andere 
buurtbewoners, en van het ruimhartig 
(en onrechtmatig?) faciliteren van een 
ondernemer. #

Middenweg 18-20
Na de sloop van het pand waarin ooit 
een bioscoop (het Bio-theater) was 
gehuisvest is er inmiddels nieuwbouw 
verrezen waarin ruimte is voor 375 m² 
horeca en een zestiental appartemen-
ten van 42 m² die van de hand gaan 
voor een huurprijs van e 1.975,- of een 
koopprijs van tussen de e 472.000,- en 
e 500.000,-. ‘Ja, dat is de markt,’ zullen 
ongetwijfeld de (linkse) politici ver-
zuchten. 
Het gemak waarmee het Amsterdamse 
bestuur de ontwikkelingen op de 
woningmarkt voor lief lijkt te nemen is 
al ergerlijk, maar de bestemmingsver-
andering van ‘winkel’ naar ‘horeca’ ter 
wille van de projectontwikkelaar is een 
keuze van de gemeente.
Bezwaren van vele omwonenden, 
inclusief juridische stappen, hebben 
ook hier niet geleid tot het tegenhou-
den van het plan. De te verwachten 
geluidsoverlast van een zomers terras 
in de binnentuin was een belangrijk 
argument tegen de komst van horeca. 
Maar ook het nijpende gebrek aan 
parkeerplekken, zowel voor auto’s als 
voor fietsen. Verder is door omwonen-
den geopperd dat in de buurt al meer 
dan genoeg horeca is. Schuin tegenover 
de nieuwbouw is recentelijk restaurant 
Cliché failliet gegaan. Al eerder hebben 
restaurants in het ‘Gerechtsgebouw’ 
(hoek Middenweg / Ringdijk) het niet 
gered. De gemeente gunt ondernemers 
hun risico’s, al gaat dat ten koste van be-
woners en de leefbaarheid in de buurt.
Overigens heeft zich nog geen horeca-
huurder gemeld, dus jarenlange leeg-
stand van nieuwbouw is wellicht het 
treurige alternatief.

Middenweg 51
Sinds jaar en dag zit er achter het adres 
Middenweg 51 een enorme garage ver-
borgen waar auto’s geparkeerd staan. 
De functie stalling / garage past in het 
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chtereenvolgens worden in dit 
artikel de ontwikkelingen ge-
schetst rond de opslagplaats in 

het Galileïplantsoen, de nieuwe horeca 
en duurbouw aan de Middenweg, de 
plannen voor grootschalige creatieve 
industrie in binnentuinen en de komst 
van een hotel bij de Christus Koning-
kerk.

Galileïplantsoen
De vele weggebruikers van de Wet-
houder Frankeweg / Galileiplantsoen 
rijden al bijna twee jaar lang langs 
zandhopen en geruïneerd groen. De 
gemeente houdt nog steeds vast aan de 
komst van een grootschalige opslagplek 
voor keten, voertuigen en bouwmate-
riaal. Omwonenden en geïnformeerde 
voorbijgangers vragen zich af of een 
opslagplek op een dergelijke schaal en 
gepaard gaande met zo veel schade 
aan bomen en ander groen wel nodig 
is. Zo’n 80 mensen hebben zich verzet 
tegen de plannen van de gemeente.
Wil Peters is een van hen en ook lid 
van de bewonersvereniging. 
Hij geeft een resume van de ontwik-
kelingen van de afgelopen twee jaar. 
‘Begin 2022 werd de buurt opgeschrikt 
door een brute vernietiging en bezet-
ting van een groot stuk (Galileï)plant-
soen. De komst van een opslagplaats 
was weliswaar aangekondigd maar op 
de rondgestuurde tekening leek het 
erg bescheiden. Er volgden snel online 
(corona) informatiebijeenkomsten. 
Bewoners waren laaiend. Duidelijk 
werd dat de bezetting waarschijnlijk 
meer dan tien jaar zou duren, voor vijf 
jaar grondwerkzaamheden in Midden-
meer-Noord en voor vijf jaar 
in Middenmeer-Zuid.’

De gemeente was niet op andere ge-
dachten te brengen, gaf alleen toe dat 
de informatievoorziening beter had 
gekund. Tot drie maal toe is er al een 
gang naar de rechter geweest, die de ge-
meente steeds weer een halt toeriep en 
eist dat vergunningen worden aange-
past of alsnog worden aangevraagd. Een
uitspraak die de bewoners volledig te-
vreden stelt met een overduidelijke streep 
door deze opslagplaats is er nog niet.

Het vertrouwen in de overheid is niet groot. Ook op lokaal niveau is er teleurstelling en grote irritatie over 
bestuurlijke keuzes. De voorbeelden in dit artikel zijn merendeels al eerder aan bod gekomen in Dwars.

Tekst: Arie van Tol | Fotografie: Dineke Rizzoli | Illustratie: Judith Lammers

A

Nog geen animo bij horecaondernemers

Het groot onderhoud aan de straten in Middenmeer heeft zeer onlangs tot nieuwe 
woede geleid. 80 bomen in de Copernicusstraat, de Newtonstraat en de Hogeweg 
worden of zijn inmiddels gekapt. Een gang naar de voorzieningenrechter door 
omwonenden mocht niet baten.

Creatieve industrie 
in binnentuinen... 
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Iedere dag is anders bij de 
Dierenambulance
Afwisselend, dankbaar en uitdagend; zo noemt Saskia haar 
werk als vrijwilliger bij Dierenambulance Amsterdam. Ze 
helpt zowel dieren als mensen in allerlei verschillende situ-
aties. ‘Het leuke van dit werk is dat je mensen en dieren écht 
kunt helpen.’ 

Tekst: Kiki Dusebout | Fotografie : Kitty de Jong

Een uurtje voordat haar avonddienst 
begint, spreek ik met Saskia af. Van-
daag rijdt ze als dierenhulpverlener 
mee met de ambulance. Het is een van 

haar werk-
zaamheden 
binnen de 
Dierenam-
bulance. Vijf 
jaar geleden 
begon ze als 
vrijwilliger 
op de meld-
kamer. ‘Ik 
kende iemand 
die dit werk 
al deed. Die 

wees me op 
een open dag. Daar ben ik gaan kijken 
en besloot om de cursus te gaan doen. 
Het leuke van dit werk is dat je dieren 
en mensen echt kan helpen, en dat het 

Saskia achter het ambulancestuur

Diana en Aleida, twee enthousiaste, 
creatieve vrijwilligers organiseren in De 
Kramatsalon creatieve activiteiten en 
bingo. Tekenen, schilderen, boetseren 
en meer. Er worden mooie dingen ge-
maakt. Fijn om iemand cadeau te doen. 
Maar, vooral heel gezellig om tijdens het 
werken met je handen een beetje bij te 
kletsen over het leven van nu en vroe-
ger. Aan de creatieve activiteiten zijn 
geen kosten verbonden, een bingokaart 
kost €1,50. Diana en Aleida ontvangen je 
graag op donderdagen van 13 tot 15 uur. 

De Kramatsalon (buurthuis Kramat-
plantsoen 101) is elke werkdag open 
voor bezoekers. Zij zoeken nog vrijwil-
ligers die van deze sociale horecavoor-
ziening een fijne plek maken voor de 
buurt. Spreek jij aardig Nederlands, ben 

Kom eens langs in De Kramatsalon 

Diana en Aleida van De Kramatsalon

Open dag
 
Yuverta vmbo en pro
Amsterdam-Oost

3 februari 2024 (10.00 - 15.00)

Kom kennismaken!  Meld je direct aan via

yuverta.nl/adamoost/4
 
Of scan de QR-code!
  

3 februari 2024
10.00 - 15.00 uur
Archimedesplantsoen 87
 

werk heel concreet en beknopt is. Je 
krijgt een opdracht, voert hem uit en 
als hij klaar is, ga je naar de volgende. 
Als je naar huis gaat, zit je werk er 
ook echt op. In mijn vaste baan werk 
ik vaak met lange projecten, dus deze 
combinatie trok mij heel erg.’

Verschillende rollen
‘Bij de Dierenambulance hebben we 
verschillende rollen,’ vervolgt Sas-
kia. ‘Je hebt de meldkamer, waar je 
telefoontjes aanneemt. Hier kun je 
mensen al voor een deel telefonisch 
helpen en voorlichting geven. Vanaf 
de meldkamer sturen we ook de auto’s 
aan en vertellen we welke ritten ze 
moeten rijden. In de auto zelf zitten 
een chauffeur en een dierenhulpver-
lener; dit is de bijrijder. Inmiddels 
werk ik op alle drie de plekken en die 
afwisseling vind ik heel leuk. Met de 
auto kom je natuurlijk overal en zie je 
ook heel veel dieren in het echt, terwijl 
de meldkamer vrij hectisch kan zijn. 
Je krijgt veel telefoontjes, moet din-
gen invoeren en je hebt soms met de 

brandweer en politie te maken. Daarin 
moet je het overzicht kunnen bewa-
ren. Maar dat maakt het juist heel 
leuk, want ook aan de telefoon kun je 
mensen echt helpen of geruststellen.’

Allerlei soorten mensen
Naast de dankbaarheid, het helpen 
en de afwisseling is er nog iets wat 
het werk zo bijzonder maakt. ‘Dat is 
het samenwerken met allerlei soorten 
mensen. Je leert heel veel mensen 
kennen waarmee je normaal nooit in 
aanraking zou komen, en je hebt veel 
meer contact met de Amsterdammers 
om je heen. Je komt in buurten en 
sociale lagen waarin je normaal niet 
zo snel zou komen. Zonder vrijwilli-
gerswerk blijf je toch vaak in je eigen 
bekende omgeving en juist daarom is 
dit werk ook heel leuk. Het team van 
de vrijwilligers zelf is ook heel divers. 
Maar we hebben wel iets belangrijks 
met elkaar gemeen: we vinden het 
heel leuk om met dieren te werken!’ #

je een gastvrije regelaar, een echte sa-
menwerker, maak je graag eenvoudige 
gerechten en leer je snel? Reageer dan: 
https://www.vca.nu/vrijwilligers-vacatu-
res/horeca-vrijwilligers-voor-kramatsa-
lon/ of j.lomoro@bagroep.nl. #

De beste tijd om te starten als vrijwilliger is NU! Wil 
je weten wat het beste bij jou en je agenda past? Onze 
bemiddelaar Mona denkt graag met je mee! Mona bel-
len of mailen kan ook: 06-38326317 / m.dahir@vca.nu 
De spreekuren in Oost: 
Post Oost, Wijttenbachstraat 36h
dinsdag: 9.00 – 17.00 uur
donderdag: 13.00 – 17.00 uur
Gezondheidscentrum IJburg, IJburglaan 727
donderdag: 9.00 – 12.00 uur

Op de koffie bij Mona voor 
vrijwilligerswerk
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Jan van Beek is eigentijds
De woninginrichtingszaak aan Beukenplein 23 is niet te missen tussen de restaurantjes en 
bijzondere winkels. Het karakteristieke, vaak kleurrijke, design meubilair achter de grote ramen 
van het hoekpand trekt meteen de aandacht van de voorbijgangers.

Tekst: Carolien Gevers | Fotografie: Frank Schoevaart

Jan van Beek senior (1933-2020), de 
vader van huidige eigenaar Lucas 
van Beek (58), begon een stoffe-
ringswinkeltje aan de Reinwardt-

straat in 1959. Het was een grote stap 
voor een man die daarvoor zijn vader 
enkel had geholpen met het venten 
van fournituren. Later kwamen er wat 
meubeltjes bij. Zijn vrouw Tineke (86) 
deed van meet af aan de boekhouding 
en administratie. En zoontje Lucas, 
amper 12 jaar oud, hielp er op zater-
dagen, samen met zijn oudere broer. 
Lucas: ‘Misschien ook met mijn andere 
broer en zus, ik weet het niet meer, 
maar ik vond het toevallig allemaal 
leuk: railzagen, gordijnsteunen plaat-
sen, dingetjes monteren, de auto was-
sen. Ik was een doener en best handig. 
Eigenlijk werd het pas echt wat toen ik 
met mijn vrouw Nicolette in 1998 de 
winkel overnam. En het leuke is dat 
tegenwoordig ook onze drie zonen in 
de zaak werken, al heeft onze oudste 
even een andere baan als engineer.’

Wilde niet deugen 
Jan van Beek Eigentijds wonen is een 
begrip voor menige Nederlander. 
Designklassiekers of moderne strakke 
kleurrijke items, alles zit in de col-
lectie. Van des Bouvrie of Gispen tot 
Pastoe, Leolux, Artemide en eindeloos 
veel meer. ‘Hoe is dit zo gekomen?’ 
Lucas, centraal in de zaak met Dwars 

aan de koffie, valt, midden in zijn ge-
zellige babbel, even stil. Ondertussen 
groet hij elke binnengekomen klant 

Maar ik was bezig met een klant die 
een bank wilde kopen. Die zei toen: 
‘Laat mij dat joch nou gewoon even 
die fles geven, dan kun jij verder met 
je verhaal.’’ 

Andere tijden
Lucas heeft de buurt zien veranderen. 
Tot het begin van deze eeuw waren er 
veel tijdelijke bewoners, zoals stu-
denten. De een na de ander vertrok 
weer.  Sinds 2008 werd er gerenoveerd 
en kwamen er meer koopwoningen 
en daarmee vaste bewoners. Zo voelt 
voor hem de straat ernaast nu aan als 
een dorpsstraat. En voor steeds meer 

klanten worden zij tegenwoordig een 
soort buurtwinkel. 
Ook de coronapandemie heeft voor 
verandering gezorgd. Doordat Jan 
van Beek tijdens de lockdown wel 
open was, in tegenstelling tot andere 
meubelbedrijven, konden de zaken 
doorgaan. En met extra wind in de 
zeilen. Want juist in de lockdowntijd  
gingen veel mensen aan de slag met 
hun woning, werd er opgeruimd, ver-
anderd en werden er nieuwe meubels 
aangeschaft.
Tenslotte merken vader en zonen op 
hoe de consument verandert. Winke-
len gaat veel minder fysiek, en steeds 
vaker van achter het computerscherm. 
Lucas: ‘Je moet met je tijd meegaan 
dus gingen we een webshop opzetten. 
Tegenwoordig is die samen met een 
goede website minstens zo belangrijk 
als de etalage, net als het winkelmand-

of zwaait naar een bekende voorbij-
ganger. ‘Ik kan het zelf soms ook niet 
bevatten. Tegenwoordig werken hier, 
inclusief mijzelf, Nicolette (54), onze 
zonen Oscar (22) en Remco (20) en 
nog zes andere medewerkers en twee 
stagiaires. Dat is ook wel nodig, want 
wij rijden voor onze leveringen door 
het hele land. En dan te bedenken dat 
ik op school niet wilde deugen.’ 

Ondernemersbloed
Toen Lucas als 12-jarige naar de Fons 
Vitae Havo ging, was ongeveer het 
eerste wat hij hoorde: ‘Weer een van 
Beek, nou kom jij dan maar vooraan 
zitten.’ De broers en hij hadden de 
reputatie slim, druk, maar lui te zijn. 
Lucas:  ‘Ik voerde niets uit en stilzitten 
kon ik ook niet. Dus ik ben na 3 havo 
naar het MTS hout- en meubilerings-
college in Rotterdam gegaan. Dat paste 
me en ik bleek wel ondernemersbloed 
te hebben.’ 

In de box
Jan van Beek senior had dat minder. 
Die was voorzichtiger. Toen hij in 1995 
een huis in Frankrijk had gekocht 
had hij het werk langzamerhand wel 
gezien. Lucas werkte in een ander be-
drijf maar kwam graag terug. In 1997 
kwam Nicolette er ook bij. Lucas: ‘Dat 
was fijn want zij is een kei in boek-
houding en administratie. We hebben 
in de loop der tijd diverse renovaties 
laten doen en de winkel uitgebouwd 
in de vroegere tuin. En weet je dat 
onze drie zonen al meedraaien vanaf 
hun nulde? Vroeger stonden ze hier 
in de box en ‘s middags deden zij hun 
slaapje in bedjes daar onder de trap. 
Ik zal nooit vergeten dat ik een keer 
alleen in de zaak stond en onze oudste, 
Casper (nu 25), het op een huilen zette. 

je ten opzichte van de ouderwetse 
kassa.’ 

Feestje
Zoals gezegd was opa Jan een voor-
zichtig man. Zoon Oscar beaamt dat 
zijn vader meer lef heeft en grappiger 
is. Waarop Lucas opeens memoreert 
hoe hij, toen hij net eigenaar was 
geworden, dit vierde met een grote 
Artifort en Montana show, in de hoop 
deze merken op de kaart te zetten. ‘Ik 
haalde alle kranten erbij en maakte 
er een feestje van terwijl ik niet wist 
hoe het uit zou pakken.’ Oscar droog: 
‘Gewoon ondernemersbloed en het 
ging lopen als een trein!  En het leuke 
is dat mijn moeder het geld in de gaten 
houdt en betrouwbaar is als een huis.’ 
Lucas: ‘Ja, en dat heb jij dan weer een 
beetje van haar, hoewel je ook een 
hele goede verkoper bent.’ 

Thuis aan tafel
Remco schuift aan en vertelt dat hij 
momenteel parttime in de winkel 
helpt, omdat hij door de week bouw-
kunde studeert. Het werk met klanten 
vind hij super leuk, maar hij is ook erg 
handig met de technische kant van het 
bedrijf. Hij onderhoudt bijvoorbeeld 
de koopjesactiepagina van de web-
shop. Oscar: ‘Het is wel grappig dat 
we allemaal, behalve nu even Casper 
niet, in de zaak werken. Bij ons thuis 
aan tafel gaat het daar best vaak over. 
Remco, zag je dat dat nieuwe lampje 
alweer is verkocht? Die had ik er wel 
weer mooi even opgezet hè!’ 

Meest trots
Lucas: ‘Onze jongens willen straks, als 
wij oud en met pensioen zijn, door met 
elkaar. Daar zijn wij het meest trots 
op. Ze hebben het in zich want zijn ze 
net zulke doeners als Nicolette en ik. 
En zie je ze nog eens graag tegelijk in 
actie, kom dan ook maar eens kijken 
op een zaterdag in Zwaag! Daar spelen 
ze alle drie in het eerste van SV West-
friezen. (Knipoog) Het enige meubilair 
daar is de bank in de dug out. Maar 
daar zitten zij natuurlijk zelden op!’ #

‘We zijn allemaal 
doeners’

Remco, Lucas, Oscar en Nicolette zijn de drijvende krachten achter Jan van Beek

DaviD ElDErs
begrafenis & crematie

kleinschalig rouwcentrum 
persoonlijke uitvaartverzorging

020 6252201 
dag en nacht

 
Kruislaan 235  amsterdam 

www.uitvaartcentrumelders.nl 

‘Je moet met je tijd 
meegaan’
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De bibliotheek als plek 
van ontmoeting

‘Het kabinet wil de openbare biblio-
theek op zoveel mogelijke plaatsen 
terugbrengen als plek waar mensen 
kunnen lezen, leren en elkaar ontmoe-
ten,’ aldus Koning Willem Alexander 
in de Troonrede op Prinsjesdag 2023. 
Hij noemt daarbij 2025 als streefdatum 
waarop alle gemeenten  een biblio-
theek moeten hebben. Daarmee komt 
een eind aan het tijdperk van jaren-
lange bezuinigingen en sluiting van 
vestigingen.

De bieb in transitiefase
De bibliotheek is van oudsher een 
instelling die boeken uitleent.
In 2020 heeft de bibliotheeksector een 
convenant getekend met de rijksover-
heid, provincies en gemeenten over 
drie maatschappelijke opgaven voor 
de openbare bibliotheek:
- bevorderen van geletterdheid en 
 leesplezier,
- participatie in de informatiesamen-
 leving / digitalisering,
- een leven lang ontwikkelen.
De OBA-Amsterdam heeft deze 
visie vertaald en op papier gezet in 
de nieuwe koers: OBA Koers 2030.

OBA Koers 2030
Op 8 februari 2022 is dit plan gepresen-
teerd. Het beschrijft drie hoofdlijnen: 
1. open en dichtbij,
2. altijd en overal,
3. voor iedere Amsterdammer.
In het plan staat het streven naar 
(veel) ruimere openingstijden van 
de vestigingen. 
Op dit moment zijn er 28 OBA-vestigin-
gen in Amsterdam, Weesp, Ouder-
Amstel en Diemen. Om verdere uitbrei-
ding mogelijk te maken is een breed 
offensief van samenwerking nodig: met 
burgers en vele partijen in de stad.
De speerpunten voor de komende jaren 
zijn in de Koers-2030 terug te lezen via  
www.oba.nl/nieuws/OBA-Koers-2030.
De OBA is er voor alle Amsterdammers 
en juist daarom is het zo belangrijk dat 
er in elke buurt een OBA is. De OBA wil 
dan ook zo veel mogelijk buurtgericht 
werken; samen met partners, organisa-
ties en mensen uit de buurt.
Het plan OBA-Koers-2030 is een mijl-
paal. Het markeert dat de uitbreiding 
naar andere diensten van vestigingen 
noodzakelijk is. Bibliotheken zijn niet 
alleen voor het uitlenen van boeken, 
maar worden ontmoetings-, studeer- en 
werkplekken. Plekken waar work-
shops, cursussen en andere activiteiten 
plaatsvinden. 

Laaggeletterdheid
In Nederland hebben 2,5 miljoen 
mensen moeite met lezen en schrijven 
en het aantal groeit. Optimaal kunnen 
deelnemen aan de samenleving is dan 
een zware opgave. De publieke omroep 
en andere media besteden nu specifie-
ke aandacht aan laaggeletterdheid. De 
schaamte hierover en de vindingrijk-
heid aan uitvluchten om te voorkomen 
dat het wordt ontdekt, zoals ‘ik ben 
mijn bril vergeten’ is groot.
In Amsterdam is naar schatting 16% 
van de personen tussen de 16 en 65 
jaar laaggeletterd, ruim 100.000 per-
sonen (cijfers 2020). Onder deze groep 
bevinden zich veel eerste generatie 

Tekst en fotografie: Annette Wiese en Els Nicolas 

Ook in Oost gaat de bibliotheek een steeds belangrijkere plaats innemen. Natuurlijk blijven er boeken 
uitgeleend worden, maar vooral zal de bibliotheek een plek van ontmoeting worden.

migranten. Nederlands is vaak niet 
hun eerste taal en het aanbod voor 
laaggeletterden houdt daar rekening 
mee. Nederlandstalige laaggeletterden 
worden over het algemeen minder 
goed bereikt.

In de nieuwe opzet van de biblio-
theek om geletterdheid en leesplezier 
te bevorderen en meer wijkgericht te 
werken is deze moeilijke doelgroep 
sneller te bereiken en over de drempel 
heen te helpen. 
 
De OBA voor ouderen
Ouderen hebben behoefte aan ontmoe-
ting, hulp bij digitale diensten, toegan-
kelijkheid als je minder mobiel bent 
en/of een beperking hebt (bv. visueel). 
Er zijn ontmoetingsuurtjes in verschil-
lende vestigingen, zoals het wekelijkse 
brei- en haakcafé in OBA Bijlmerplein, 
wandelen in Molenwijk.
Voor ouderen die niet zelf in staat zijn 
naar een vestiging te komen is OBA 
maatje een oplossing. Dan komt eens 
per maand een van de vrijwilligers 
thuis langs met een stapel boeken en 
voor een praatje.

De OBA-vestigingen geven ook ruimte 
aan initiatieven van senioren zelf.
Van die mogelijkheid heeft WOW (Wij 
Ouder Wijzer) gebruik gemaakt. In 
samenwerking met de Hogeschool van 
Amsterdam (HvA) is het programma 
‘Gezond Actief Ouder Worden’ omge-
zet in themabijeenkomsten, waarin de 
deelnemers bij de start de eigen on-
derwerpen uitkiezen. Het programma 
van de HvA en het initiatief van WOW 
om er iets mee te gaan doen sloten 
aan bij de koers van de OBA-vestiging 
in de Linnaeusstraat om zich meer op 
ouderen in de buurt te richten. Lid-
maatschap van de OBA is niet nodig om 
mee te doen.

Wij Ouder Wijzer
WOW is inmiddels bezig met haar 20ste 
bijeenkomst en wordt begeleid door 
Hester Smid en Marja Peltenburg. In 
acht bijeenkomsten is het streven een 
groep te vormen, die zelfstandig met 
elkaar verder wil. 
Aan het begin wordt de vraag gesteld 
‘Wat willen wij met elkaar onder-
zoeken en wat betekent het voor de 
deelnemers persoonlijk om ouder te 
worden en wat is voor hen nodig om 
goed ouder te worden?’ Die wensen 
bepalen de verdere inhoud van het 
programma.
Behoud van eigen regie, kwaliteit van 
leven, leren door te doen en de wijk 
in zijn daarbij de uitgangspunten. Het 
‘spinnenweb’ van de positieve gezond-
heid, leefstijl, voldoende bewegen en 

een passende woning komen allemaal 
langs. Na de openingsvraag ‘Hoe was je 
week’ komen de verhalen los en wordt 
een beeld van de veerkracht om met 
tegenslagen om te gaan geschetst.
Publicaties in de buurtkranten zoals 
Dwars zijn naast het direct aanspreken 
van ouderen een effectieve bijdrage 
aan de werving. Volgens Hester werkt 
mond tot mond reclame beter dan het 
lezen van een flyer.

Samenwerking
Samenwerking wordt gestimuleerd met 
organisaties die expertise hebben die 
de OBA zelf niet in huis heeft. Zo hel-
pen studenten van de HvA tijdens de 
belastingdagen in de OBA-vestigingen 
met het doen van de belastingaan-
gifte. In diverse OBA-vestigingen zit 
een Informatiepunt Digitale Overheid 
(IDO), dat helpt bij vragen over allerlei 
digitale vraagstukken zoals inloggen 
met DigiD.
Ook zijn er verschillende OBA-vestigin-
gen die samenwerken met de boek-
winkel in de buurt. De OBA-vestiging 
Linnaeus verzorgt met de organisatie 
Schrijvers uit Oost en de Linnaeus 
Boekhandel literaire bijeenkomsten 
onder de titel ‘Schrijvers en soep’. 

Boeken lenen
Tegen een jaarlijkse contributie leent 
de bibliotheek boeken uit aan klanten 
met een bibliotheekpas. De boeken 
moeten binnen een bepaalde periode 
weer worden teruggebracht. Er zijn 
verschillende soorten OBA-lidmaat-
schap. Bezitters van een stadspas met 
een groene stip kunnen een gratis 
‘altijd en overal’-lidmaatschap aanvra-
gen. Met een OBA-pas kan je boeken 
lenen voor 3 weken (en ze eventueel 
verlengen).
Het OBA-Jeugdlidmaatschap is gratis 
tot 19 jaar zonder boete bij te laat 
inleveren. De OBA-basis voor senioren 
ouder dan 67 jaar bedraagt e 29,95 met 
eenmalige inschrijfkosten van e 3,50.

De wind in de zeilen
De OBA heeft na een periode van be-
zuinigingen weer de wind in de rug. In 
de transitie is naast de aandacht voor 
laaggeletterdheid en hulp bij digitale 
problemen het bieden van een ontmoe-
tingsplek in de buurt belangrijk.
In de ‘Koers-30’ zijn de speerpunten en 
het lange termijn beleid uitgezet. OBA 
gaat meer voor de wijken doen. Vanuit 
het perspectief van de ouderen is het 
de vraag hoe de senioren deze buurt-
voorziening als huiskamer ook weten 
te vinden. 
 
In de Nieuwsbrieven van OBA, die 
te vinden zijn op de website, staat  
een overzicht van de activiteiten. Op 
de OBA-vestigingen liggen flyers en 
folders met de programma’s en in de 
buurtkranten, zoals Dwars en De Brug 
is informatie te vinden. #

Reageren?
Annette Wiese: wiesegca@gmail.com
Els Nicolas: enicolas@xs4all.nl
Tunny Jongejan-Maat: t.jongejanmaat@
chello.nl
Frank Stork: 020 - 664 10 63

Hester Smid en Marja Peltenburg 
van WOW



#DWARS DOOR DE BUURT / NUMMER 239

Informatie 
www.dynamo-amsterdam.nl

www.dynamojeugd.nl

info@dynamo-amsterdam.nl

telefoon 020 - 46 09 300

facebook Dynamo beweegt  
tot meedoen

instagram Dynamo beweegt 
tot meedoen

Hulp nodig?
Heeft u vragen over geld, zorg, mee-
doen, wonen, gezondheid, werk en/of 
veiligheid? Medewerkers van Buurtteam 
Amsterdam staan voor u klaar.

www.buurtteamamsterdam.nl

info@ buurtteamamsterdam-oost .nl

telefoon 020 - 46 20 300 

Post Oost
Voor opstap naar werk,  
vrijwilligerswerk en activiteiten

www.postoost.nl 

Voor Elkaar in Oost
Voor praktische hulp of een  
luisterend oor.

www.dynamoamsterdam.nl/
voor-elkaar-in-oost

telefoon 020 - 46 09 300 

Dynamo
Welzijnsorganisatie Dynamo in 
Amsterdam stimuleert en ondersteunt 
bewoners om actief mee te doen aan 
de samenleving. Zoals: vrijwilligers-
werk, activiteiten in de buurt, mantel-
zorgondersteuning, hulp via buurtteam, 
activiteiten om talent te ontwikkelen, 
activiteiten om te leren. 
Zodat niemand aan de kant hoeft 
te staan. 

21Dynamo

Even voorstellen...

Helpen met huiswerk
Al vanaf een jaar of 6 komt 
Aya zelf bij Dynamo. Eerst 
voor activiteiten zoals een 
bezoekje aan Artis of zwem-
men, later rond een jaar of 14 
kwam ze voor huiswerkbe-
geleiding. Het buurtcentrum 
was tegenover haar ouder-
lijke huis. Om daarna toch bij 
Dynamo te kunnen blijven, 
besluit ze om zelf huiswerk-
begeleiding te gaan geven 
aan jongeren en vervolgens 
wordt ze als vrijwilliger door 
Dynamo gevraagd. 
‘Ik werk nu ruim 2,5 jaar als 
vrijwilliger bij Dynamo Jonge-
ren en ik vind het ontzettend 
leuk om te doen. Het is erg 
afwisselend, omdat de groe-
pen verschillen maar ook de 
huiswerkopdrachten natuur-
lijk. We hebben twee groepen: 
de eerste groep is groep 4 t/m 
groep 8 en de tweede groep 
is brugklas t/m klas 4 middel-
bare school. In principe duurt 
de huiswerkbegeleiding 2 uur 
in totaal per groep, waarbij 
we startten met te checken 
hoe het met de jongeren gaat 
of ze ergens tegenaan zijn 
gelopen etc. Vervolgens gaan 
we aan het werk. We zijn met 
een hecht team van begelei-
ders, ieder met eigen ervaring 
en kennis. Mocht ik bij een 
bepaalde rekensom of taalop-
dracht er niet uitkomen, kan 
ik altijd de hulp inschakelen 
van een andere begeleider die 
daar sterk in is.’

(Zelf)vertrouwen
Op de vraag wat haar voldoe-
ning en plezier geeft in het 
vrijwilligerswerk, geeft Aya 
als antwoord: ‘Ik ben echt op-
gegroeid met Dynamo en keek 
op tegen mijn jongerencoa-
ches toentertijd. Ik vond het 
fijn dat ze er voor me waren 
en me hielpen met mijn huis-
werk waar ik niet uitkwam. 
Door mijn persoonlijke erva-
ring weet ik ook heel goed wat 
de jongeren nu van mij nodig 
hebben. Het is belangrijk een 
vertrouwensband en vriend-
schap op te bouwen, zodat ze 
ook naar mij toe durven te 
komen voor advies. Nu zijn er 
wellicht jongeren die naar mij 
opkijken, mij durven te bena-
deren voor hulp en dat geeft 
mij veel voldoening. Zo kan ik 
een positieve impact hebben 
op hun groei en zelfvertrou-
wen. Ik kan echt verschil ma-
ken in het leven van jongeren 
en wanneer ik vooruitgang 
en geluk bij de jongeren zie, 
bezorgt me dat een glimlach 

op mijn gezicht! Daarnaast 
kan ik ook echt genieten van 
de creativiteit en energie van 
jongeren.’

We leren van elkaar
Aya sluit af met een leuke 
anekdote: ‘Laatst zat ik bij de 
huiswerkbegeleiding met een 
groepje jongeren aan tafel 
voor een rekensom. Ik liep 
hierbij even vast en kwam 
er niet meer uit. Opeens 
draaiden de rollen zich om 
en legden de jongeren aan 
mij geduldig uit – hoe ik het 
normaal uitleg – hoe de for-
mule werkte. Zo zie je maar, 
we leren allemaal van elkaar 
ongeacht welke leeftijd!’

Marokko Challenge
In oktober 2023 reisden 25 
jongeren naar Marokko om 
het verschil te maken. Aya is 
een van de jongeren die dat 
avontuur is aangegaan. Na 
deelname aan meerdere vrij-
willigersprojecten werkten ze 
zelfstandig aan het organise-
ren van een sport- en speleve-
nement, het ondersteunen van 
weeshuizen, en het doneren 
van levensmiddelen in het 
aardbevingsgebied. #

Ontdek het inspirerende avon-
tuur in de documentaire ‘Marokko 
Challenge 2023’ op www.dynamo-
jongeren.nl/marokko-challenge

In 7 maanden tijd doet hij de 
opleiding voor schuldhulp-
verlener, budgetcoach en 
bewindvoerder. Wanneer hij 
bij het solliciteren kan kiezen 
tussen een aantal werkge-
vers, kiest hij voor Buurtteam 
Amsterdam. De perfecte 
keuze, aangezien hij elke dag 
met veel plezier naar zijn 
werk gaat. Inmiddels werkt 
Fred ruim 1,5 jaar als schuld-
hulpverlener bij Buurtteam 
Amsterdam Oost. ‘Ik was altijd 
een prestatieman, bij alles 
wat ik deed moest er een doel 
achter zitten. In de afgelopen 
1,5 jaar heb ik ontzettend veel 
geleerd en mijn visie van wat 
een schuldhulpverlener is heb 
ik moeten bijstellen. Zo wilde 
ik als schuldhulpverlener zo 
snel mogelijk een cliënt uit de 
schulden krijgen, maar daar 
draait het niet alleen om. Er 

komt zoveel meer bij kijken, 
het is een heel begeleidings-
traject. Het gaat eigenlijk om 
het veranderen van iemands 
mentaliteit, iemand opvoeden 
en het doorbreken van be-
paalde gewoontes. Uiteindelijk 
werk je toe naar een stabiele 
situatie en dat zie ik elke dag 
als een mooie uitdaging.’ 

Even voorstellen... 
Na jaren als manager en bedrijfsleider in de commerciële 
sector gewerkt te hebben, besluit Fred van Galen – 64 jaar, 
geboren in hartje Amsterdam, nu wonend in Purmerend – zich 
om te scholen en te richten op de sociale sector. Hij nam dit 
besluit 5 jaar geleden in Portugal, waar hij tevens afscheid 
nam van zijn heftige drank- & drugsmisbruik. 

Leven in je buurt
Muziek en dans verbinden mensen buiten het theater. 
In Amsterdam-Oost wonen buurtbewoners met uiteenlopende 
achtergronden naast elkaar. Turkse en Marokkaanse 
migranten, ouderen en kinderen, nieuwe Nederlanders en 
geboren Amsterdammers. 

Om meer verbinding tussen de 
buren te creëren hebben PRA 
Muziektheater en Dynamo
met Leven in je buurt! de han-
den ineen geslagen. Het pro-
ject draait om gelijkwaardige 
uitwisseling en onverwachte 
ontmoetingen tussen de arties-
ten van PRA en de deelnemers. 

De culturele middagen vin-
den plaats op verschillende 
locaties in Amsterdam Oost. 
PRA en Dynamo bereiken hier 

mensen jong en oud die voor 
het eerst kennismaken met 
dans en muziek. 

Terugblik 
Drukbezochte culturele mid-
dagen vol positieve reacties: 
‘Wanneer is de volgende? Ik 
ben erbij!’ Vijfendertig work-
shops met zeventig deelne-
mers, op zeven verschillende 
plekken in de wijk. Leven in je 
buurt! bleek nodig in Amster-
dam Oud-Oost. Talentvolle 

Aya El Marnissi is 19 jaar, werkt naast haar vrijwilligerswerk 
sinds kort als assistent Dynamo Jongerenwerk.

buurtbewoners en gepassio-
neerde sleutelfiguren waren 
op zoek naar activiteiten 
waarin ze samen muziek ma-
ken, durven meezingen, elkaar 
de hand reiken, zich veilig en 
geborgen voelen, waardevolle 
gesprekken voeren, durven 
opstaan en meedansen. Boven 
ieders verwachting groeide 
het project uit tot een samen-
spel van allerlei verschillende 
buurtbewoners en professio-
nele artiesten, bomvol muziek, 
beweging en gezamenlijke 
energie. #

Lees het verslag op: 
www.dynamo-amsterdam.nl/
leven-in-je-buurt

Fred vervolgt: ‘Ik ben van 
mijn verslaving afgekomen 
en mijn verhaal vertel ik ook, 
vooral wanneer ik zie dat 
er een verslavingsprobleem 
aan de orde is. Ik heb niet de 
intentie dat ik iemand kan 
helpen, maar ik wil ermee 
aangeven dat het ook anders 
kan. Daarnaast wekt het een 
vertrouwensband waardoor 
een client zich naar mij open 
durft te stellen en zich kwets-
baar durft op te stellen.’

Schuldhulpverlener
Als schuldhulpverlener bij 
Buurtteam Amsterdam Oost 
heeft Fred 50-55 dossiers. ‘Al-
lemaal prachtige, unieke men-
sen waarmee ik een bepaalde 
relatie opbouw. Soms moet 
ik me misschien wat meer 
zakelijk opstellen, maar ik 
ben een open, warm persoon 
en sta dichtbij mijn cliënten. 
Zo kwam ik laatst een oud-
client tegen in Amsterdam 
Noord die me spontaan om-
helsde. Een mooi moment!’ #

Lees het verhaal van Fred verder 
op: www.dynamo-amsterdam.nl/
nieuws/schuldhulpverlener-fred

Aya El Marnissi

Fred van Galen
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Team OOST

Huurrechten heeft u alleen als u ook 
op het contract staat of als u getrouwd 
bent of een geregistreerd partnerschap 
heeft. Als daar geen sprake van is, 
dan is het dringend aan te raden om 
medehuurderschap aan te vragen bij 
de verhuurder. Als de verhuurder niet 
binnen drie maanden instemt dan kunt 
u een procedure starten bij de kanton-
rechter. 

Drie eisen
De rechter zal uw verzoek voor mede-
huur toewijzen als u aan drie eisen 
voldoet:
• U hoeft niet per se geliefden te zijn 
 maar u moet wel aantonen dat u 
 al minstens twee jaar een duurzame 
 gemeenschappelijke huishouding op 
 de woning voert en van plan bent 
 deze voort te zetten in de toekomst. 
 Ouders en kinderen vallen hier niet
 onder tenzij u na uw 40e nog bij uw 
 ouders thuis woont. Maar dit is geen 

 harde grens. Bij deze voorwaarde 
 gaat het vooral om de bedoeling van
 het samenwonen; het samenwonen 
 moet een bewuste keuze zijn, en 
 niet ‘uit nood geboren’.
• Ten tweede moet de ander genoeg 
 inkomen hebben om de huur even-
 tueel alleen te kunnen betalen.
• Tenslotte mag het medehuurderschap
 niet bedoeld zijn om de ander ‘even 
 snel’ hoofdbewoner te maken. Mede-
 huurderschap wordt dus geweigerd 
 als u uw woning nog snel ‘wil over-
 doen aan een ander’, vlak voordat u 
 uw woning wilt gaan opzeggen.

Langdurige zorg
Soms wil iemand die mantelzorg 
verleent graag als medehuurder op het 
huurcontract komen. Mocht de hoofd-
huurder in de toekomst overlijden, 
dan komt de mantelzorger niet in de 
problemen en kan deze in de woning 
blijven. Het gaat vaak om kinderen of 

Samenwoner, mantelzorger, medehuurder?

andere familieleden die de hoofdhuur-
der langdurig verzorgen. Soms is het 
dan inderdaad mogelijk om medehuur-
der te worden.

Tijdig indienen
Ook voor mantelzorgers gelden echter 
wel de bovenstaande voorwaarden 
voor medehuurderschap. Mantelzorg 
alleen is dus niet genoeg. Het verzoek 
mag niet gedaan worden om iemand 
snel de positie van huurder te geven. 
De laatste bepaling is lastig als de 
hoofdhuurder terminaal ziek is, dus 
een verzoek kan beter voor die tijd 
worden ingediend, als de hoofd-
huurder nog gezond is, om te voor-
komen dat u zich in een moeilijke 

en pijnlijke situatie ook nog zorgen 
om de woning moet maken. Daarom 
is het verstandig zo snel mogelijk 
het medehuurderschap aan te vragen 
als aan bovenstaande voorwaarden 
wordt voldaan.

Hulp of advies nodig?
!WOON kan u helpen bij de vraag of 
er in uw geval sprake is van een duur-
zaam gemeenschappelijk huishouden 
en u eventueel ondersteunen bij een 
verzoek voor medehuurderschap. # 

Contact: 
020 - 523 01 50, oost@wooninfo.nl 
Inloopspreekuur: elke woensdag tussen 
9 en 12 uur, 2e Boerhaavestraat 46

Wanneer u samenwoont kijkt u dan eens of u ook beiden officieel
huurder bent. Vaak staat het huurcontract namelijk slechts op 
naam van één van beiden. Veel mensen denken dat men huur-
rechten krijgt als men twee jaar bij iemand op een woning staat 
ingeschreven, maar dat is absoluut niet het geval.

foto: gpointstudio op w
w

w
.freepik.com
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Voorlezen
Ex-docente toneelschool biedt aan om voor 

te lezen, in Oost Watergraafsmeer. 1 uur per 

week bij 1 of 2 personen die geïnteresseerd zijn 

in literatuur. Kan aan huis komen. 

Bel 06 - 121 470 91. 

Vrienden van Frankendael
Vrijwilligers die zich inzetten voor park Franken-

dael zijn verenigd in de Vrienden van Franken-

dael. We zoeken twee nieuwe bestuursleden. De 

huidige voorzitter wil in de loop van 2024 terug-

treden en stapsgewijs haar rol overdragen. Een 

bestuursfunctie met specifieke taak voor tekst en 

beeld is eind 2023 vacant. Aspirant bestuursleden 

draaien eerst een tijd mee in het bestuur, en wor-

den benoemd door de Algemene Ledenvergade-

ring die jaarlijks bijeenkomt. Natuurlijk zorgen wij 

ervoor dat nieuwe bestuursleden goed worden 

ingewerkt. Meer info: www.vriendenvanfranken-

dael.nl. Of mail naar: vriendenvanfrankendael@

gmail.com
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Dwars door het recht
Het Juridisch Spreekuur van de Hogeschool van Amsterdam behandelt actualiteiten 
die met het recht te maken hebben.

Hogere rente voor studenten
Elk jaar wordt de rente op studielenin-
gen opnieuw berekend door de over-
heid. De rente op de studielening hangt 
samen met de rente die de Nederlandse 
staat betaalt voor het lenen van geld. In 
de periode 2017 tot 2022 was de rente 
nul procent, maar het steeg het afgelo-
pen jaar naar 0,46 procent. Dit leidde 
tot groot ongemak bij (oud)studenten.

De aankondiging om de rente vanaf 
volgend jaar te verhogen naar 2,56 
procent, dus vijf keer zoveel, is als een 
bom ingeslagen. Studentenorganisaties 
maken zich zorgen. De studielening, 
ooit als ‘voordelig’ gepresenteerd, is nu 
allesbehalve dat. Demissionair minister 
van Onderwijs, Dijkgraaf, begrijpt dat 
studenten bezorgd kunnen zijn. 

Een meerderheid van de politieke par-
tijen wil de rente weer terug brengen 
naar 0 procent, of de rente bevriezen 
op het huidige percentage, namelijk 
0,46 procent. Het is nu afhankelijk van 
de politiek of dit ook daadwerkelijk 
gaat gebeuren. 

Belastingvrij schenken 
Het is nog niet te laat om uw vermogen 
over dit jaar te verlagen, zodat u min-
der belasting hoeft te betalen. 

Over spaarvermogen dient u belasting 
te betalen, het verlagen van dit vermo-
gen kan u dus indirect belastingvoor-
deel opleveren. 

Maak bijvoorbeeld gebruik van de 
mogelijkheid om belastingvrij aan uw 
(klein)kinderen of andere personen 
een bedrag te schenken. 

Ouders mogen in 2023 een bedrag 
van e 6.035,- schenken aan hun kind 
(hieronder valt ook een pleegkind of 
een stiefkind). De vrijstelling voor alle 
andere personen in 2023 is e 2.418,- 
(zie tabel 1). 

De ontvanger betaalt bij schenkingen 
tot dan geen schenkbelasting.

Eenmalig verhoogde vrijstelling
Indien de ontvanger (of de partner 
van deze ontvanger) tussen de 18 en 
40 jaar is, zijn er zelfs nog extra moge-
lijkheden. Deze verhoogde vrijstelling 
is eenmalig en mag worden gebruikt 
voor diverse bestedingsdoelen (zie 
tabel 2).

Schenken en studieschuld
Tekst: Bram Buining

 

Buurtcampus Oost in de OBA 
Linnaeusstraat 44. HJS-Spreekuur op 
woensdagen van 9.30 tot 17.00 uur. 
website: www.buurtcampusoost.nl, 
e-mail: hello@buurtcampusoost.nl. 

of Het Juridisch Spreekuur 
Wibautstraat 5a, 2e etage (02A08). 
maandag t/m donderdag. van 9.00 tot 
17.00 uur. telefoon: 06 - 211 588 82, 
e-mail: hjs@hva.nl, 
website: www.hva.nl/hjs,
X: @hva-hjs, 
instagram: @hva_hjs

De Kerststal, grenzeloos mooi

Dit keer is het thema: De Kerststal, 
grenzeloos mooi. Voor dit thema is 
gekozen omdat het 800 jaar geleden 
is dat Franciscus van Assisi in 1223 in 
Greccio (Italië) in een grot een voeder-
bak plaatste met een kindje erin, 
geflankeerd door de os en de ezel, om 

zo de mensen bewust te laten worden 
onder welke erbarmelijke omstandig-
heden de zoon van God werd geboren.
Hieruit is de rijke traditie van het 
maken van kerstgroepen ontstaan. 
Niet alleen in Italië maar ook in 
Europa en ver daar buiten. Het zijn 
niet alleen de klassieke uitvoeringen 
van de kerstgroep, maar ook die van 
de lokale bevolking en van kunstenaars 
en vormgevers.

Op de expositie kunt u kerstgroepen 
bewonderen uit onder meer Afrika, 
Amerika, Europa en vanzelfsprekend 
ook uit Nederland.

De uitspraak ‘Achter iedere stal zit 
een verhaal’ is niet verwonderlijk. 

Tekst en fotografie: Bert Hilhorst

Rectificatie
Dwars 238, pagina 15.
Haiku’s: Anneke Koehof is de maker 
van Javastraat. Corrie groen schreef 
Toerist of dakloos.
Boomexpositie op het Krugerplein: 
ingericht door Marcel Postema. #

Wie doet de schenking? Bestedingsdoel Belastingvrij bedrag

Ouder(s) aan kind Een eigen woning e 28.947,-

Iemand anders Een dure studie e 60.298,-

  Dat beslist het kind zelf e 28.947

  Een eigen woning e 28.947

Wie doet de schenking? Bestedingsdoel Belastingvrij bedrag

Ouder(s) aan kind Dat beslist het kind zelf e 6.035,-

Iemand anders Dat beslist de ontvanger zelf e 2.418,-

Tabel 1

Tabel 2

We zijn vanaf 25 december tot en met 7 januari met kerstreces en wensen u 
prettige kerstdagen en een gezond en goed 2024! 

Studenten van de pechgeneratie hebben wederom pech. 
Na het intrekken van de studiebeurs in 2015, was er afgesproken 
dat de studenten rentevrij een lening konden afsluiten. Dit was een 
tegemoetkoming, omdat deze groep anders financieel tussen wal 
en schip zou vallen.

Bezoek voor veel meer informatie 
de websites van onder andere de 
Belastingdienst, de Rijksoverheid en 
DUO. Echt doen, want... ‘regeren of de 
regie hebben over uw vermogen 
is vooruitzien!’ #

Wij kunnen u gratis ondersteunen 
bij sociaal-juridische en maat-
schappelijke vragen. 

Voor de 25e keer kunt u op 17 december en van 26 december tot 
7 januari (Driekoningen) genieten van een unieke en sfeervolle 
kerstgroepententoonstelling met ruim 150 groepen. Kom en geniet 
van deze vaak ontroerende uitingen van volksdevotie en volkskunst 
uit de gehele wereld. De groepen zijn opgesteld in de Martelaren 
van Gorcum kerk (Hofkerk) op het Linnaeushof in de Amsterdamse 
Watergraafsmeer.

Kerstgroepen zijn er in de donkerste 
tijd van het jaar. Zij vertellen een 
blijde boodschap van licht en hoop en 
worden verrassend mooi vormgegeven 
door kunstenaars uit vele delen van de 
wereld. 

De expositie biedt een ideale mogelijk-
heid om van deze vorm van kunst te 
genieten. Dit in een fraai gebouw van 
de architect Kropholler.

De kerstgroepen komen uit mijn eigen 
collectie. Ik ben al 25 jaar lid van de 
Vereniging ‘Vrienden van de kerstgroep 
Nederland’. #

Feestelijke opening 17 december, 
om 11.30 uur m.m.v. Schola Jubilemus 
Domino. Dagelijks van 26 december t/m 
7 januari van 13.00 tot 17.00 uur geopend 
(behalve 1 januari). 
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Er lĳkt dus redding 
mogelĳk. Maar er zĳn 
ook veel soorten aan 
het uitsterven in 
afgelegen gebieden 
waar niemand telt 
hoeveel het er nog 
zĳn. Duizend of 

honderd of tien of... 
geen eentje? 
Een voorbeeld van dieren in een 
afgelegen gebied zĳn de 
boomkangaroes op Nieuw-
Guinea. Ook zĳn er soorten die 
je op die manier niet kunt 
redden omdat ze niet overleven 
in gevangenschap. Zoals de indri 
op Madagascar. Dat is een grote 

zwart-witte lemur of halfaap. Ze 
kunnen wel tachtig jaar oud 
worden. Ze eten heel veel 
verschillende blaadjes, vruchten 
en kruiden, die alleen daar in de 
bossen voorkomen, en je kunt ze 
niet in Artis met alleen bananen 
en appeltjes in leven houden. Of 
de grote witte haai. Die kun je 
ook niet in een aquarium 
houden.

Er zĳn bekende uitgestorven 
dieren, zoals de sabeltandtĳger 
en de mammoet. 
Die zĳn helemaal verdwenen. 

Hoe goed je ook zoekt er is er niet één 
meer. Maar er zĳn ook dieren die zĳn 
uitgestorven in het wild, die er toch nog 
zĳn. In dierentuinen of in een privé 
verzameling.
Een beroemd voorbeeld is het Pater Davidshert, genoemd 
naar een Franse monnik. Honderd jaar geleden had alleen 
de Chineze keizer een groep van die herten in zĳn 
ommuurde tuin. Maar tĳdens een burgeroorlog ontsnapten 
ze en werden allemaal opgegeten. Uitgestorven? Nee, toch 
niet. Het bleek dat een Engelse Graaf er ooit een paar 
cadeau had gehad en mee naar Engeland had genomen. 
Dat waren er inmiddels dertig geworden. De laatste dertig 
op aarde. Die werden erg goed beschermd en nu zĳn er 
weer honderden.

Wat denk je van de 
Oryx, een prachtig wit 
hert met lange sabel 
hoorns. 
Hĳ kwam vroeger overal in 
Noord-Afrika voor, ook in de 
woestĳnen. Maar er werd 
eeuwenlang op gejaagd door 
sjeiks op kamelen en zoons van 
sjeiks en gasten van sjeiks. Toen 
al die mensen rĳk werden door 
de olie jaagden ze niet meer 
met kamelen maar met snelle 
auto's, Toen was het snel 
afgelopen met de oryx. In 1972 
werd de laatste doodgeschoten. 
Maar er waren er een aantal in 
dierentuinen. Er werd een fok 
programma gestart. En nu, 
vĳftig jaar later, zĳn er weer 
duizenden oryx. De olie-sjeiks 
kregen spĳt. Zo rĳk maar geen 
oryx meer. Daarom is er nu in 
Saudie-Arabië een groot 
reservaat met wilde oryxen, 
allemaal afkomstig uit dat fok 
programma.

Het fokken van bĳna 
uitgestorven dieren 
gebeurt ook met 
vogels, en vissen,
en hagedissen en kikkers en 
zelfs met insecten. Er zĳn ook al 
hier en daar vlinders aan het 
uitsterven. Jammer genoeg zĳn 
muggen nog steeds helemaal 

niet zeldzaam. Maar vogels wel, 
vooral op eilanden. Afgelegen 
eilanden hebben vaak hun 
eigen unieke vogelsoorten, die 
erg kwetsbaar zĳn. Ze hebben 
daar duizenden jaren rustig 
gewoond en dan ineens komen 
er mensen, ratten, honden en 
katten. 

Dat is de reden dat er 
vooral op eilanden 
veel vogels zĳn 
verdwenen. Zoals de 
beroemde dodo. 
Maar ook heel kort geleden. 
Bĳvoorbeeld op het eiland 
Guam. In de stille Zuidzee. 
Dertig jaar geleden ontsnapte er 
bĳ iemand een bruine slang uit 
een kooi. Waarschĳnlĳk was het 
een vrouwtje met eieren. Tien 
jaar later waren er duizenden 
slangen overal op dat eiland. 
Meer dan tien soorten vogels 
zĳn verdwenen. Een beroemde 
vogel daar is een ral, een soort 
grote waterhoen. Die ral kan 
niet vliegen, net als de dodo 
vroeger. Op een dag zĳn de 
laatste twintig rallen van het 
eiland gehaald en op een ander 
eiland in een grote kooi gedaan.

Pas als alle bruine 
slangen op Guam 
gevangen zĳn, kunnen 
de rallen terug.

voor de jeugd

De dieren van de Dapperbuurt wachten met ongeduld op het moment dat de in het wild uitgestorven Guam Ral wordt vrijgelaten

Lees onze oude stukjes over uitgestorven dieren in www.dierenkrant-online.nl Indri, Madagascar

uitgestorven in 
het wild

Pater Davidshert, 
Natuurpark Lelystad

Oryx, Dubai, 
woestĳn


